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تا زمانی که بودجه دولت از مسیر کاهش هزینه   ها یا برآورد 
منطقی درآمدها کنترل نشود، کسری بودجه در اقتصاد ایران 
باقی خواهد ماند و نمود آن تورم و افزایش نرخ ارز خواهد بود.

نکته کلیدی در خصوص کسری بودجه، بحث تفاوت منابع 
و مصارف است. در اقتصاد، منابع یعنی مالیات. حال اگر نفت 
را هم با ارفاق جزو منابع در نظر بگیریم، در اصل آن را جزو 
تملک مالــی می   دانیم که بعدا باید به عنوان تملک دارایی و 
برای پروژه   های عمرانی هزینه شود. حال اگر نفت و مالیات را 
جزو منابع عمومی حساب کنیم، ما به التفاوت آن    با هزینه   ها 
می شود کسری بودجه. فروش اوراق قرضه و برداشت از صندوق 
ذخیره ارزی جزو منابع عمومی به حساب می آیند؛ اما منابع 
اصلی مالیات و با توضیحی که دادم درآمدهای نفتی هستند.

بنابراین در توضیحی که معاون ســازمان برنامه و بودجه 
درباره کســری بودجه ۸۰۰هزارمیلیارد تومانی داده، منظور 
ایــن بوده که مجموع درآمدهــای مالیاتی و نفتی و اقلامی 
از این دســت، منابع واقعی هستند و بقیه، یعنی استقراض، 
فروش اوراق قرضه یا اسناد خزانه جزو منابع تلقی نمی شود. 
اما در مورد اینکه کسری بودجه در سال جاری چگونه است، 
استدلالی که برای سال گذشته مطرح شد، به این معنی که 
تنها درآمدهای نفتی و مالیاتی را حساب کنیم و ما به التفاوت 
آن کسری بودجه خواهد بود، برای سال جاری نیز صادق است. 
بنابراین همان طور که در سال گذشته کسری بودجه داشتیم، 
طبیعتا در ســال جاری هم داریم؛ اما بخشی از اینها به شکل 
رسمی در اعداد بودجه می   آید. مثلا گفته می شود مالیات در 
سال جاری حدود ۸۰۰هزارمیلیاردتومان و فروش نفت حدود 

۴۰۰هزارمیلیاردتومان درآمد خواهد داشت.
بنابراین منابع عمومی 2هزار هزارمیلیاردی از کجا تامین 
می شــود؟ از محل صندوق ذخیره ارزی یا فروش اسناد. این 
کســری بودجه را همچنان که سال گذشــته داشتیم، در 
سال جاری هم خواهیم داشت و سال های آینده هم به همین 
صورت اســت تا اینکه هزینه   ها در بودجه کاهش یا مالیات و 
فروش نفت افزایش یابد و این دو سر به سر شوند. نکته مهم 
این است که یکی از ریشه   های تورم در اقتصاد ایران، کسری 
بودجه آشــکار و پنهان اســت. هرچقدر شکاف بین منابع و 
مصارف عمومی بیشــتر باشد، کسری بودجه بیشتر خواهد 
بود. کســری بودجه هم به معنی استقراض و استقراض هم 

به معنی تورم است.
بر ای مثال در سالی که گذشت به نظر  رسید رشد حجم 
نقدینگی تقریبا ۸درصد کم شد؛ اما تورم همچنان افزایشی 
بود. بخشی از افزایش تورم ناشی از کسری بودجه و بخشی 
هم ناشی از تغییرات نرخ ارز یا اخلالی است که در نرخ ارز و 
تجارت خارجی به وجود آمده است. به این صورت که وقتی 
نرخ ارز افزایش یابد، کالاهای وارداتی و مواد اولیه گران وارد 
می شود و گرانی در بخش عرضه باعث افزایش قیمت تمام شده 
کالا می شــود که آن    را به صورت تورم می   بینیم. بنابراین تا 
زمانی که بودجه دولت از مســیر کاهش هزینه   ها یا برآورد 
منطقی درآمدها کنترل نشود، کسری بودجه در اقتصاد ایران 
باقی خواهد ماند و نمود آن تورم و افزایش نرخ ارز خواهد بود.
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بورس، بازاری بلندمدت برای سرمایه گذاری سهامداران

بورس، بازاری بلندمدت برای سرمایه گذاری سهامداران

حســن رضایی پور به نوسانات بازار سهام که از اردیبهشت در 
بازار حاکم شده اشاره کرد و افزود: بازار سهام از اردیبهشت وارد 
مدار نوسانی شد و برای مدتی این نوسان شتاب زیادی را به خود 
گرفت، اما تاکنون علت مشخصی برای نوسانات اخیر بازار اعلام 
نشده است زیرا در چند وقت گذشته شاهد انتشار خبر یا تغییر 

با اهمیت در بازار نبوده ایم.
وی اظهار داشــت: عرضه کنندگانی که اقدام به تامین مالی 
می کنند نیازمند عرضه برای سایر شرکت ها بودند، اما این اتفاق 
نمی تواند دلیل منطقی برای جو ایجاد شــده در بازار باشد و به 
نوعی این مساله باعث ایجاد هیجان یا ترس از سرمایه گذاری در 

بازار سرمایه شد.
رضایی پور خاطرنشان کرد: در بازه زمانی یک هفته تا ۱۰ روز 
حدود 3۰ درصد از ارزش بازار از بین رفت که از اواخر اردیبهشت 
جو آرامی در بازار حاکم شــد و به نوعی سهام ارزشمند در حال 

قرار گرفتن در جایگاه اصلی خود هستند.

 مقایسه روند کنونی بازار سهام با سال 99
این کارشناس بازار سرمایه، به مقایسه روند فعلی بازار سهام 

با سال ۹۹ پرداخت و گفت: بازار اکنون با تغییر اساسی نسبت به 
آن زمان روبه رو شده است و نمی توان به مقایسه روند فعلی بازار 

با سال ۹۹ پرداخت.
وی با بیان اینکه اکنون بازار ســرمایه به لحاظ شــرکت ها و 
نمادهای معاملاتی متفاوت با سال ۹۹ است، اعلام کرد: در این مدت 
به دلیل ورود گسترده شرکت ها به بورس، حجم بازار با افزایش 

همراه شد که این امر می تواند بازار را تحت تاثیر خود قرار دهد.
رضایی پــور اظهار داشــت: اتفــاق دیگر رخ داده، توســعه 
گام  اوراق  ماننــد  متنــوع  اوراق  ورود  و  مالــی  ابزارهــای 
 و انــواع صندوق هــای بــا درآمــد ثابت اســت که بــه نوعی

 می تــوان گفت حالــت ضربه گیر در بازار دارند و مانع از رشــد 
غیرمنطقی بازار می شوند.

این کارشناس بازار سرمایه به مزایای استفاده از بازار آپشن ها 
اشاره کرد و گفت: این ابزار به سرعت در حال به روز رسانی است 

و حجم معاملات آن به صورت صعودی در حال افزایش است.
وی معتقد است که این ابزار به عنوان یکی از ابزارهای مناسب 
برای مدیریت ریسک است و منجر به مرتفع شدن بازار خواهد شد.

رضایی پور به شکل گیری صندوق های اهرمی در بورس اشاره 

کرد و گفت: بازار نیاز افرادی که از ریسک پذیری بیشتر برخوردارند اما از دانش کافی برای سرمایه گذاری 
در بورس برخوردار نیستند را رفع کرده و این افراد می توانند با استفاده از این ابزارها سرمایه خود را با 

ریسک بیشتر به دست صندوق ها بسپارند.
این کارشناس بازار سرمایه توسعه صندوق های کالایی در بورس را به عنوان دیگر اتفاق مهم در حوزه 
بازار سرمایه معرفی کرد و اظهار داشت: هر زمان که در بازار با نوسان قیمتی مواجه هستیم ابتدا شاهد 

تاثیر آن بر بازار کالایی خواهیم بود که این اتفاق به مرور به سایر بازارها سرایت خواهد کرد.
وی خاطرنشان کرد: تنوع ابزارهای مالی در بورس کالا مانند گواهی شمش طلا، زعفران و صندوق های 
کالایی تعریف شده بر روی این ابزارها منجر به افزایش تنوع سرمایه گذاری در بورس شده است و پذیرای 

سرمایه گذاران با سلایق مختلف در بورس بوده است.

 کمک از نهادهای مالی برای سرمایه گذاران در بورس
رضایی پور با بیان اینکه به سهامداران توصیه می شود که به طور حتم برای سرمایه گذاری در بورس از 
نهادهای مالی کمک بگیرند، گفت: تنوع ابزارهای موجود در بازار می توانند ضمن مدیریت بهینه سرمایه 
ها در بازار از افتادن به دام فضای مجازی که در آن برخی از افراد ســودجو به دنبال معرفی ســهام بی 

ارزش هستند، جلوگیری کند.
این کارشــناس بازار سرمایه، بازار سهام را بازاری بلندمدت برای سرمایه گذاری معرفی کرد و افزود: 
آمار و ارقام نشــان از آن دارد، سهامدارانی که به صورت بلندمدت در بازار حضور دارند همیشه از باقی 

سهامداران جلوتر هستند و سرمایه گذاری موفقی را پشت سر گذاشته اند.

مرتضی قدیمی  -   یک کارشــناس بازار سرمایه بورس با تاکید بر اینکه بورس بازاری بلندمدت برای سرمایه گذاری است، اعلام کرد: اکنون بازار سرمایه به لحاظ شرکت ها و نمادهای معاملاتی متفاوت با سال 99 است، در 
این مدت به دلیل ورود گسترده شرکت ها به بورس حجم بازار با افزایش همراه شد که این امر می تواند بازار را تحت تاثیر خود قرار دهد.

رضایی پور:  در بازه زمانی 
یک هفته تا 10 روز حدود 

30 درصد از ارزش بازار 
از بین رفت که از اواخر 

اردیبهشت جو آرامی در 
بازار حاکم شد و به نوعی 
سهام ارزشمند در حال 
قرار گرفتن در جایگاه 

اصلی خود هستند.

  ماشین آلات تولید در گمرک بلاتکلیف مانده اند
معاون وزیر صمت گفت: تعدادی از ماشــین آلات ۴ تا 3 
ماهی است که در گمرکات بلاتکلیف و منتظر تعیین تکلیف 

قانونی است.
 مهــدی بــرادران در یک گفــت و گــوی تلویزیونی در 
خصوص برنامه های وزارت صمت برای نوســازی و بازســازی 
ماشــین آلات خطوط تولید که یکــی از عوامل کاهش بهره  
 وری اســت، اظهار داشــت: مشــکل دیگر، بحــث تغییرات 
گروه های تأمین ارز بود که آن هم با پیگیری معاونت حقوقی 
رئیس جمهور و بانک مرکزی رفع شــد و هم اکنون برخی از 
ماشین آلات وارد، برخی در مرحله تأمین ارز و تعدادی هم از 

گمرکات ترخیص شده است.
معاون صنایع عمومــی وزارت صمت گفت: اما تعدادی از 
ماشــین آلات ۴ تا 3 ماهی است که در گمرکات بلاتکلیف و 
منتظر تعیین تکلیف قانونی است البته مسئولان مربوط قول 
مساعد دادند که فرایند کار را تسریع کنند تا این ماشین آلات 
ســریع تر در واحدهای صنعتی کشور مستقر شود و در حوزه 

رشد تولید، مؤثر باشند.
وی ادامه داد: در مجموع هم اکنون ماشین آلاتی در خطوط 
تولید وجود دارند که نیاز به بازسازی و نوسازی دارند بنابراین با 
تأمین ارزی بیشتر و ترخیص سریع آن ها از گمرک، باید آن ها در 
خطوط تولید ولو به صورت موقت مستقر شود پس از آن مسائل 

و اختلافات حقوقی و گمرکی و مالی صورت گیرد.
معاون وزیر صمت اضافه کرد: فراتر از وزارت صمت، بخش 
خصوصی در زمینه واردات ماشین آلات صنعتی پیشگام است به 
ویژه اینکه هم اکنون که در برخی از کشورهای اروپایی مشکلاتی 
رخ داده و شرایط برای صادرات ماشین آلات صنعتی مهیاست و 

ما باید از این فرصت استفاده و بهره مند شویم.
بــرادران گفت: بخش خصوصی آمادگی ســرمایه گذاری 
برای واردات ماشــین آلات را دارد به شرط اینکه موانع پیش 
رو مثل مســائل حقوقی، ارزی و گمرکی توسط بانک مرکزی 
و مراجــع مربوط حل شــود.معاون صنایع عمومــی وزارت 
صمت درباره بازســازی و نوسازی ماشین آلات خطوط تولید 
بــرای ارتقای بهــره وری تولید افــزود: در حوزه های مختلف 
صنایــع، به طــور نمونه در صنعت نســاجی، در حوزه فرش 
دســتباف و حوزه نخ ریســی و ماشین آلات نیاز به باز سازی 
 و مقاوم ســازی دارند و بــرای رقابتی کار کــردن و افزایش

 بهره وری و کاهش انــرژی با بالا بردن فناوری، حتماً باید به 
موضوع نوسازی صنایع توجه کنیم.

بانک ها 162 هزار میلیارد تومان وام به کارکنانشان دادند

 بانک مرکزی در راستای شفافیت تسهیلات بانکی و اجرای قانون بودجه، جزئیات تسهیلات 
پرداختی بانک ها به کارکنان آنها را اعلام کرد که بر این اساس طبق آخرین آمار مانده تسهیلات 
پرداختی بانک ها به کارکنان خود به ۱۶2 هزار و ۶۴۷  میلیارد و 3۱۹ میلیون تومان رسیده است.

 بانک مرکزی در ادامه رویکرد خود مبنی بر شفاف سازی تسهیلات بانکی و همچنین ایفای تکلیف 
مقرر در مفاد جزء )۵( بند )ح( تبصره )۱۶( قانون بودجه سال ۱۴۰2 کشور آخرین آمار تسهیلات 

پرداختی به کارکنان، مدیران و اعضای هیات مدیره بانک ها و مؤسسات اعتباری را منتشر کرد.
بر اســاس آخرین آمار بانک مرکزی، مانده تسهیلات پرداختی بانک ها به کارکنان آنها طبق 

آخرین آمار به ۱۶2 هزار و ۶۴۷ میلیارد و 3۱۹ میلیون تومان رسید.
بانک ســپه با 3۰ هزار و ۸۵2 میلیارد و ۸۸3 میلیون تومان بیشــترین مانده تســهیلات 
و بــه عبارتی بالاترین تســهیلات پرداختی را به کارکنان خود داشــته اســت. در ادامه بانک 
ملــی بــا 2۴ هــزار و ۹۱۰ میلیــارد و ۶۹3 میلین تومان و بانــک صادرات ۱۷ هــزار و ۱۴3 
 میلیــارد و 2۹2 میلیــون تومان در رده بعدی بالاترین مانده تســهیلات پرداختی بانک ها را به 

خود اختصاص داده اند.
بانک مشترک ایران و ونزوئلا با ۵۵ هزار و ۷۰ میلیارد تومان، بانک قرض الحسنه رسالت با ۱3۹ 
هزار و ۹۰ میلیارد تومان کمترین مانده تسهیلات پرداختی به کارکنان و سهامداران خود داشته اند.

روزنامه اقتصادى، اجتماعى و ورزشى 
صبح ایران

 ارتباط با سازمان آگهى ها:
0936 -  7 3 8 6 5 5 2 1
0 2 1   -   4 9 1 0 5 6 6 6
www.avayeeghtesad.ir

شرکت  مخابرات ایران   
)سهامی عام(
منطقه گلستان

گلستان منطقه  مخابرات  عمومی  وابط  ر

شـــرکت مخابـــرات ایـــران- منطقـــه گلســـتان در نظـــر  دارد 
تأمیـــن 252 ســـلول باتـــری 12 ولـــت 200 آمپـــر بـــا اســـتراکچر 
)همـــراه کلیـــه متعلقـــات(را از طریـــق مناقصه  بـــه پیمانکار 
واجـــد شـــرایط واگـــذار نمایـــد ،لـــذا متقاضیـــان شـــرکت در 
گهـــی  مناقصـــه مـــی تواننـــد جهـــت اطلاعـــات بیشـــتر بـــه آ
فراخـــوان در ســـایت شـــرکت مخابـــرات ایـــران بـــه آدرس 
www.tci.ir  و یـــا ســـایت مخابـــرات منطقـــه گلســـتان بـــه 

آدرس go.tci.ir   مراجعـــه نماینـــد.

مناقصه یک مرحله ای
شماره 5/ گ/ 1402

 بانک ها در رفع مشکلات حوزه اشتغال و مسکن پای کار باشند
معــاون اجرایی رئیس جمهور بر پای کار بودن بانک ها در رفع مشــکلات حوزه 
اشتغال زایی و مسکن تأکید کرد و از همراهی دولت برای حل مسائل بانک ها خبر داد.

محسن منصوری در جلســه شورای هماهنگی بانک های دولتی و نیمه دولتی با 
قدردانی از تلاش های مجموعه نظام بانکی، گفت: مسکن، اشتغال، مصوبات سفرهای 
استانی و تسهیلات خرد در بخش های ازدواج و فرزندآوری باید از اولویت های بانک ها 

باشد. دولت هم برای حل مسائل با بانک ها همراه است.
معاون اجرایی رئیس جمهور اضافه کرد: بانک ها باید پای کار باشند تا مشکلات 
حوزه اشــتغال زایی و مســکن را بتوانیم حل کنیم. با توجه به سیاست های دولت 

سیزدهم، تسهیلات خرد در بخش های ازدواج، مسکن و فرزندآوری باید از اولویت های 
بانک ها باشد.منصوری همچنین با اشاره به تحقق شعار سال ۱۴۰2 مبنی بر »مهار 
تورم و رشــد تولید«، اظهار کرد: این شعار به عنوان یک راهبرد و یک فرمان کاری 
قطعی در دستور کار دولت قرار گرفته است و بانک ها هم گام خوبی را در این مسیر 
برداشته و در سال ۱۴۰2 هم برنامه ریزی باید به شکلی باشد که بتوانیم نتایج خوبی 
را در پایان ســال شاهد باشــیم.در ادامه، ابوالفضل نجارزاده مدیرعامل بانک ملی به 
عنوان رئیس شورای هماهنگی بانک ها ضمن ارائه گزارشی از وضعیت بانک ها گفت: 
تفاهم نامه ساخت نزدیک به یک میلیون واحد مسکونی توسط بانک ها با وزارت راه و 

مسکن و شهرسازی منعقد شده است.علیرضا قیطاسی دبیر شورای هماهنگی بانک ها 
نیز ضمن ارائه آمارهایی از وضعیت تسهیلات در بخش ازدواج گفت: حدود ۹۰ درصد 
افراد ثبت نام شده در سامانه در سال ۱۴۰۱ تسهیلات ازدواج خود را دریافت داشته اند.

در پایان مدیران عامل حاضر در این جلســه با بیان دغدغه ها و مشکلات بانک ها از 
جمله افزایش نرخ سپرده قانونی، تمرکز بر افزایش سرمایه بانک ها، مطالبات از دولت و 
مسائلی همانند نرخ ارز و قانون خدمات کشوری و عدم جذب نیروی انسانی پرداختند 
و معاون اجرایی رئیس جمهور نیز ضمن تبیین راهبردهای اجرایی و مشــورتی به 

سوالات و مسائل مطرح شده پاسخ داد.



اقتصاد کلان 

2

زیرساخت هایی برای هوشمند شدن پسُت نیاز است

 زیرساخت دیگری که برای 
 اقتصاد دیجیتال

 نیاز است، لجستیک 
هوشمند است.

محمدرضا کریمی     | وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات با تاکید بر اینکه توزیع مرسولات باید در زمان مقرر و با دقت »دقیقه« انجام شود، گفت: زیرساخت های 
مورد نیاز برای حرکت شرکت ملی پست به سمت هوشمند شدن آماده است.

ایران و عمان موافقت نامه ای با موضوع مطالعه و همکاری میدان مشترک هنگام امضا کردند.
موافقت نامه مطالعه و همکاری درباره میدان مشترک هنگام )با نام عمانی بخاء غربی( در جریان سفر »هیثم بن طارق آل سعید«، سلطان عمان به جمهوری اسلامی ایران روز یکشنبه )هفتم 

خردادماه( با حضور سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری و سلطان عمان، بین دو طرف امضا شد.
این موافقت نامه پس از تفاهم های انجام شده در سفر پارسال جواد اوجی، وزیر نفت همراه با سیدابراهیم رئیسی، رئیس جمهوری به عمان برای همکاری با این کشور به منظور توسعه این میدان 

نفتی امضا و مجوزهای لازم برای امضای آن اخذ شده است.
بر اساس این گزارش، هدف از این موافقت نامه مطالعه مشترک کل میدان نفتی هنگام و تهیه طرح جامع توسعه )MDP( توسعه آن با استفاده از ظرفیت های داخلی و بین المللی، تدوین 

سناریوهای توسعه مجدد این میدان و همکاری متقابل برای بهره برداری از این میدان و برداشت صیانتی از آن است.

موافقت نامه مطالعه و 
همکاری میدان مشترک 
هنگام بین ایران و عمان 

امضا شد

  مهلت ۶ ماهه برای ســاخت و ساز در 
زمین های احتکار شده

معاون شهرســازی و معمــاری گفت: حدود 
۱۰ درصد زمین های شــهری احتکار شده است 
و دولت به دنبال ســاخت و ســاز در زمین های 

احتکار شده است.
 فرزانه صادق نالواجرد، معاون شهرســازی و 
معماری در نشســت خبری پاســخگویی به نیاز 
تولید مســکن در داخل محدوده شــهرها گفت: 
سیاست های محرک عرضه زمین برای جلوگیری 
از احتــکار زمیــن در محدوده های شــهری به 
تصویب رسیده است، در قانون جهش تولید برای 
رفع نیازهای مســکن زمین های حبس شده در 

محدوده های شهری استفاده خواهد شد.
وی در ادامه افزود: در سیاســت گذاری جدید 
مکان یابی ها در شــهرهای حدو، شــهرک های 
حوید در داخل حریم شــهری و الحاق زمین به 
شــهرها صورت خواهد گرفت، در دو دهه طرح 
جامع اجرایی نشــده اســت و اراضی مسکن در 
شهرها حبس شده است و فارغ از مالکیت ها فرار 
است که این زمین ها به ساخت و سازها بازگردند.

وی در ادامه افــزود: مالکیت های این اراضی 
احتکار شــده برای برخی از تعاونی است که قرار 
بود ساخت و ساز صورت بگیرد که چنین اتفاقی رخ 
نداده است و دولت به دنبال بازگرداندن زمین برای 
ســاخت است. مالکیت های حقیقی اشخاصی که 
اراضی کلانی دارند و در آخر مالکیت های حقوقی 
زمین هایی که در دســت بانک ها و ارگان ها است 
قرار است برای هرکدام از این مالکیت ها مهلت ۶ 
ماهه داده خواهد شود تا ساخت وساز صورت گیرد.

معاون شهرسازی و معماری در ادامه افزود: در 
هر شهری حدود ۱۰ درصد زمین فیریز شده است 
و دولت به دنبال عرضه مسکن در بازار مسکن است 
و نمی توان گفت همه عرضه در دست دولت باشد 

و باید بخش خصوصی هم کمک کند.

  بهره برداری چوبی از جنگل ها ممنوع 
است

بنا بر ماده ۱۵۲ برنامه هفتم توسعه هرگونه بهره 
برداری چوبی از جنگل ها ممنوع است.

 فصل ۱۰ برنامه توسعه هفتم به تأمین امنیت 
غذایی اختصاص دارد. این امر با دستورالعمل هایی 
خطاب به وزارت جهاد کشاورزی تبیین شده است.

در ماده ۱۵۲ آمده؛ ســازمان منابع طبیعی و 
آبخیزداری کشور مکلف به حفظ و احیا جنگل ها 
در چارچوب طرح های جنگلداری نوین اســت؛ 
هرگونه بهره برداری چوبی از جنگل ها ممنوع است.

تبصــره ۱ - برداشــت درختان ریشــه کن 
شکســته و افتاده تجمعی ناشــی از بروز عوامل 
طبیعی خطرســاز )طوفان و سیل، برف سنگین، 
لغــزش و رانش وســیع( و آفــت زده غیر قابل 
احیا جنگل ها )خارج از مدیریت شــهرداری ها( و 
همچنین درختان خطرساز در حاشیه جاده های 
جنگلی و پارک های جنگلی صرفاً توسط سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با تأیید رئیس 
ســازمان پارک های جنگلی صرفاً توسط سازمان 
منابع طبیعی و آبخیزداری کشور با تأیید رئیس 

سازمان انجام خواهد گرفت.
تبصره ۲- سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری 
کشور مکلف است از طریق فراخوان و تعیین برنده 
با انعقاد قراردادهای دوره ای و مدت دار اقتصادی 
بدون انتقال مالکیت، طرح های زراعت چوب را در 
اراضی مناسب و عرصه های جنگلی فاقد پوشش 
و مخروبــه )در مقیاس اقتصــادی( و همچنین 
بهره برداری از درختکاری ها و جنگل های دست 
کاشت ســنواتی با هدف زراعت چوب بر اساس 
 طرح مصوب را از طریق ســرمایه گذاری بخش 

خصوصی اجرا کند. 

  مشــوق های مالیاتی ساماندهی اجاره 
مسکن شامل این افراد می شود

یک عضو کمیســیون عمران مجلس شورای 
اســلامی گفت: تورم باعث شده تا مسکن به یک 
کالای سرمایه ای محبوب در کشور تبدیل شود و 
مردم به خرید و نگهداری مسکن علاقه پیدا کنند.

 علی آذری درباره اهداف طرح ساماندهی بازار 
اجاره بهای مســکن بیان کرد: بازار مســکن یک 
حوزه مرکب اســت که اگر ما بخواهیم بازار اجاره 
بها را کنترل کنیم حتما باید به اصل موضوع که 
خود زمین و مسکن اســت توجه داشته باشیم. 
 بخشــی از کنترل بازار مســکن به اقتصاد کلان 
کشور باز می گردد. بحث تورم و یکه تازی دلار در 
سطح کشور نیز از مولفه های اصلی تاثیرگذار بر 
بازار مسکن است که ما باید در عرصه اقتصاد کلان 
آنها را مدیریت کنیم.وی اظهار کرد: به عنوان مثال 
تورم باعث شده تا مسکن به یک کالا سرمایه ای 
در کشور تبدیل شود. امروز مسکن  در کشور ما 
محبوب ترین کالای سرمایه ای است. مردم علاقه 
دارند که مسکن خریداری کرده و آن را نگهداری 
کننــد فلذا بحث کنترل و مهار تورم برای کنترل 
بازار مسکن بسیار مهم است.این عضو کمیسیون 
عمران مجلس گفت: در زمینه بازار اجاره بها نیز، 
طرحی که اکنــون مجلس دنبال می کند دارای 
۱۴ ماده است که بخش های مختلف را در بر می 
گیرد. در زمینه نیروی انسانی، این طرح به دنبال 
ساماندهی مشاوران املاک بوده و در تلاش است 
که تعارض منافع را در این حوزه رفع کند چراکه 
اکنون این شــبهه وجود دارد که بخشی از گرانی 
مسکن و اجاره بها به مشاورین املاک باز می گردد.
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عیسی زارع پور در مراسم افتتاح نخستین همایش و نمایشگاه بین المللی 
صنعت پست در مصلی تهران افزود: بحث اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای 
الکترونیکی در کشور ما به سرعت پیش رفته است و ۹۸ درصد از پول های ما به 
شکل الکترونیکی جا به جا می شود. این موضوع نشان می دهد که زیرساخت ها 

در کشور ما آماده است.

وی گفت: جمهوری اسلامی ایران نه فقط در شهرها، بلکه در روستاها جزو 
چند کشور دنیا در دسترسی به اینترنت است. در ۲۰ ماه گذشته نزدیک به 
چهار هزار روستای جدید به شبکه اینترنت متصل شدند و ۹۲ درصد روستاهای 
بالای ۲۰ خانوار کشور به اینترنت پرسرعت دسترسی دارند و تا پایان امسال 

روستایی نخواهیم داشت که به اینترنت متصل نباشد.

وزیر ارتباطات افزود: پروژه بزرگ فیبرنوری از زیرساخت های مهم اقتصاد 
دیجیتال است. اکنون ســه میلیون و ۲۰۰ هزار خانوار تحت پوشش قرار 
گرفتند و تا پایان ۱۴۰۴ میتوانیم ۲۰ میلیون پوشش برای خانوار ایجاد کنیم. 
در حوزه سکو و پلتفرم  نیز ما جزو کشورهایی هستیم که پلتفرم های بومی 
خود را داشتیم. از سال ها قبل افرادی زحمت کشیدند و ما را از پلتفرم های 

خارجی بی نیاز کردند. این افراد سرداران استقلال کشور هستند.
وی تاکید کرد: زیرساخت دیگری که برای اقتصاد دیجیتال نیاز است، 
لجستیک هوشمند است. هفته گذشته در سفر به اندونزی با یکی از اساتید 
دانشگاه جاکارتا صحبت کردیم که می گفت مردم از طریق خرید اینترنتی 
کار می کنند و ۲ عامل باعث اعتماد مردم شده است؛ یکی این که سیستم 
جا به جایی کالا بســیار پیشرفته است و دیگری تضمین کالای خریداری 
شده است که کشور ما نیز در این بخش قدم هایی برداشته است. در آیین 
 نامــه ای که در دولت تصویب کردیم بانک مرکزی مکلف به ایجاد ســاز و

 کارهای این مساله شده است.
زارع پور خاطرنشان کرد:  با وجود زحماتی که کشیده شده است ما هنوز 
راه درازی برای دستیابی به پست هوشمند داریم و باید حداکثر استفاده را 

از هوش مصنوعی و کلان داده انجام دهیم.
وی گفت: ما باید به این نقطه برسیم که کالاهای خریداری شده مردم 
در دقایق مشخص شده به دست افراد برسند، این در حالی است که شخصا 
از مردم پیامک هایی دریافت می کنم که تاخیر چند ساعته یا روزانه دارند.

وزیر ارتباطات ادامه داد: باید به سمتی برویم که کالاها در زمان مقرر توزیع 
شوند. اگر به چنین جایگاه رسیدیم یعنی سیستم و لجستیک ما هوشمند 
شده است تا موجبات رضایتمندی مردم را فراهم کند. در این مقوله خاص 
باید کارگروهی هایی مشخص شوند تا پست هوشمند را در شرکت ملی پست 

و اپراتورهای بخش خصوصی دنبال کنند.
وی گفت: این نمایشگاه باعث می شود تا از ظرفیت های مهمی که در این 
حوزه وجود دارد برای لجستیک هوشمند و خدمات با کیفیت استفاده شود.

نخستین همایش و نمایشگاه صنعت پست، تجارت الکترونیک، لجستیک 
هوشــمند و صنایع وابسته از امروز لغایت ۱۱ خرداد ماه ۱۴۰۲ و با حضور 
بیش از ۱۴۰ شرکت در مصلای تهران برگزار می شود. این نمایشگاه بستری 
جذاب و منحصر برای عرضه جدیدترین فناوری ها، برترین دســتاوردها و 

هوشمندانه ترین خدمات است.
آشنایی با زیست بوم صنعت پست با یکدیگر، تعامل شرکت های داخلی با 
شرکت های خارجی، عرضه توانمندی ها و ظرفیت های پست و انتقال تجربه 

و استفاده از دانش مدیران از جمله اهداف این نمایشگاه است.
از موضوعات این نمایشــگاه می توان بــه تجارت الکترونیک و خدمات 
پستی، اتوماسیون و سامانه های پستی، سیستم های لجستیکی هوشمند و 

فناوری های مرتب سازی و جابه جایی بسته ها اشاره کرد.

با تصویب مجلس، کلیه دستگاه ها، نهادهای اجرایی و زیر مجموعه های آن ها مکلفند 
استعلامات مورد نیاز اقامت و سکونت متقاضیان خود را صرفا از طریق سامانه ملی املاک 

و اسکان کشور انجام دهند.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی امروز )دوشنبه( مواد ۲ و ۳ طرح 

کنترل و ساماندهی اجاره بهای املاک مسکونی را تصویب کردند.
ماده۲- متن زیر به انتهای تبصره ۷ ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مســتقیم 

الحاق می شود:
»۱- کلیه دستگاه های اجرایی موضوع ماده ۵ قانون مدیریت خدمات کشوری مصوب 
۸/ ۷/ ۱۳۸۶ با اصلاحات و الحاقات بعدی آن، سازمان ثبت اسناد و املاک کشور و کلیه 
بانک ها و مؤسسات اعتباری، مرکز آمار و فناوری اطلاعات قوه قضائیه، کلیه شهرداری ها و 
مراجع صدور پروانه های ساختمانی و فرماندهی انتظامی جمهوری اسلامی ایران موظفند 
نسبت به اشتراک گذاری رایگان اطلاعات مورد نیاز از جمله اطلاعات زمین و املاک و 
اطلاعات هویتی، سکونتی، مالکیتی، معاملاتی، بهره برداری انشعابات و میزان مصرف، 
اطلاعات مکان محور سیم کارت و اشتراک اینترنت و سایر اطلاعات مورد نیاز املاک، 
مالکان و ساکنان را بنا به درخواست وزارت راه و شهرسازی حداکثر ظرف مدت یک ماه 

از لازم الاجرا شدن این قانون اقدام کنند.

۲- سازمان بازرسی کل کشور موظف است ظرف مدت دو ماه از لازم الاجرا شدن این 
قانون، مدیران و اشخاصی که استنکاف یا ترک فعل آن ها در این خصوص به تشخیص 
کارگروه تعامل پذیری دولت الکترونیک موضوع قانون مدیریت داده ها و اطلاعات ملی 
مصوب ۰۸/ ۱۰/۱۴۰۱ محرز شده است را حسب مورد به هیأت تخلفات اداری معرفی کند.

۳- تمامی اشــخاص حقیقی و حقوقی موظفند خوداظهاری موضوع ماده های ۵۴ 

مکرر و ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های مســتقیم را از طریق سامانه ملی املاک و اسکان 
کشور انجام دهند و کلیه دستگاه ها، نهادهای اجرایی و زیر مجموعه های آن ها مکلفند 
استعلامات مورد نیاز اقامت و سکونت متقاضیان خود را صرفاً از طریق سامانه ملی املاک 
و اســکان کشور انجام دهند و در صورت عدم خوداظهاری اشخاص حقیقی و حقوقی 
در سامانه مذکور از ارائه خدمت به آنان خودداری کنند. استعلام از سامانه ملی املاک 

و اسکان کشور رایگان است.
همچنیــن ثبت نام در ســامانه احــراز هویت ثنا قــوه قضاییه و ثبــت هر گونه 
تغییــرات در ایــن ســامانه منوط بــه ثبت اطلاعات ســکونتی و مالکیتــی فرد در 
ســامانه ملی املاک و اســکان کشــور و درج خودکار این آدرس در ســامانه احراز 
 هویــت ثناســت؛ بــه نحوی کــه ایــن آدرس ملاک صلاحیــت محلی مــاده ۱۱ 
قانون آئین دادرســی دادگاه های عمومی و انقلاب )در امــور مدنی( مصوب ۲۱/۰۱/ 

۱۳۷۹ باشد.
ماده ۳- متن زیر به انتهای جزء )۷( تبصره )۸( ماده ۱۶۹ مکرر قانون مالیات های 
مستقیم الحاق می شود: »بانک ها و دستگاه های اجرایی موضوع این بند مکلف هستند 
نسبت به اطلاع رسانی این بند به مشتریان خود و تشویق آنها به ثبت اطلاعات خود 

اقدام کنند.

سازوکار مجلس برای استفاده از سامانه ملی املاک و اسکان

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/09
شماره : 1413

ارز ارزان قیمت راه حل نیست؛ یک روش آسیب زاست
بخش خصوصی معتقد است برای حل همیشگی موضوع ارز باید 
به سمت تک نرخی شدن حرکت کنیم. تعریف نرخ های متعدد با 
عنــوان حمایت از مردم طبق آزمون وخطایــی که انجام دادیم به 

نتیجه نمی رسد.
ایــده تعریف ارزهای ارزان قیمت با عنوان حمایت از معیشــت 
مردم سالیان سال است که در اقتصاد ایران اجرایی شده و همواره 
به یک نتیجه منفی رسیده است؛ با این حال سیاست گذاران حاضر 
نیستند دســت از این مدل مدیریت نرخ ارز بردارند و فقط نرخ ها 
را تغییــر می دهنــد.ارز ۱۲۲۶، ارز ۴۵۰۰، ارز ۲۸ هــزار و ۵۰۰ و 
صحبت درباره ارز ۳۸ هزار و ۸۰۰ تومان؛ همگی نرخ هایی هستند که در دولت های مختلف به عنوان ارز ارزان در راستای حمایت 
از مصرف کنندگان، تعیین شدند و در نهایت به نتیجه نرسیدند.با این اوصاف به نظر می رسد دولت باید برای یک بار هم که شده 
باید این سیاست نادرست را کنار بگذارد و به تک نرخی شدن ارز تن بدهد تا این چالش جدی و قدیمی برای همیشه از بین برود. 
فعالان اقتصادی و کارشناســان این حوزه همواره بر لزوم تک نرخی شــدن ارز تاکید کردند؛ اما نتوانســتند تصمیم گیران نهایی را 
متقاعد کنند که گرچه با تعیین یک نرخ برای ارز و سپردن آن به شرایط بازار و نظام عرضه و تقاضا، شاهد افزایش قیمت خواهیم 
بود؛ اما به تدریج این فشار قیمتی برطرف شده و شاهد متعادل شدن اقتصاد کشور خواهیم بود.زمانی که دولت سیزدهم تصمیم 
گرفت ارز ۴۲۰۰ تومان را حذف کند، این امید به وجود آمد که دولت به سمت تک نرخی شدن ارز پیش خواهد رفت؛ اما مجدد 
 با مطرح شــدن ارز ۲۸ هزار و ۵۰۰ تومان شــاهد ادامه شرایط گذشته در بازار بودیم، حال که برخی از نرخ ۳۸ هزار و ۸۰۰ تومان

 صحبت می کنند.
جمشید نفر، فعال اقتصادی و دبیرکل کنفدارسیون صادرات در گفت وگو با »اتاق ایران آنلاین« از تعیین ارز ارزان به عنوان روشی 
برای حمایت از معیشت جامعه و اصرار دولت ها بر تداوم این سیاست، انتقاد کرد و خواستار حرکت به سمت تک نرخی شدن ارز شد.به 
باور او این سیاست سال هاست که امتحان شده و نتیجه اش به وضوح مشخص است؛ اما دلیل اصرار دولت ها بر تداوم آن مشخص 
نیست. این فعال اقتصادی تصریح کرد: دولت ها در ایران مدام به شیوه آزمون و خطا جلو رفتند؛ اما همین شیوه را هم درست اجرا 

نمی کنند؛ اگر سیاستی آزمون شد و به خطا رسید باید کنار گذاشته شود؛ اما در ایران مجدد آزمون می شود.
دبیرکل کنفدراسیون صادرات معتقد است: تعیین نرخ ارز ارزان تر برای تامین برخی از کالاها فقط به ایجاد فضای رانتی و فسادبرانگیز 
منتهی می شود و مردم هم کالای خود را برمبنای این ارز دریافت نمی کنند.او پیشنهاد داد: در شرایط تحریم که ارزهای صادراتی 
به راحتی در اختیار قرار نمی گیرد و ۳۵ درصد از واردات کالاهای اساســی هم به طور مســتقیم در ارتباط با معیشت مردم صورت 
می گیرد، بهتر است از روش های کنترل کالایی و تک نرخی شدن ارز استفاده و به این ترتیب به رشد صادرات هم کمک کنیم. در 

این مسیر به تدریج عرضه و تقاضا، قیمت ها را در سطح جامعه متعادل می کند.

به گفته نیاورانی تحریم ها مانعی جدی در مســیر تجارت ایران 
با کشــورهای عضو اتحادیه اور اسیا است. تا زمانی که برگشت ارز 
به راحتی اتفاق نیفتد، می توانیم حجم تجارت بالایی با کشورهای 

عضو اتحادیه اوراسیا داشته باشیم.
رئیس کل گمرک ایران از هدف گذاری و برنامه ریزی دوســاله 
برای رسیدن به تجارت ۱۰ میلیارد دلاری ایران با کشورهای عضو 
اتحادیه اوراسیا خبر داده است؛ نکته ای که صدرالدین نیاورانی، عضو 
هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار درباره آن می گوید: 
اگرچه تنوع بازار کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا بسیار بالاست ولی 
تحریم ها مانعی جدی در مسیر تجارت ایران با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا است. تا زمانی که برگشت ارز به راحتی اتفاق نیفتد، 

می توانیم حجم تجارت بالایی با کشورهای عضو اتحادیه اوراسیا داشته باشیم.
نیاورانی ادامه می دهد: تجارت جاده دوطرفه است، تاجر باید بتواند در زمان واردات و صادرات بدون هیچ نگرانی ای ارز خود را به 

کشور برگرداند و تا موقعی که این مشکل حل نشود، مشکلات کماکان پابرجاست.
عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار تصریح می کند: تجارت ایران با موانع جدی ای روبروست؛ یکی از این موانع 

این است که ما نمی توانیم فروش خود را به پول رسمی کشورها انجام دهیم و باید این مشکل حل شود.
او تأکید می کند: برخی از تجارت آزاد و تجارت ترجیحی می گویند اما به این نکته توجه ندارند که پیش نیاز تجارت آزاد و ترجیحی، 
بازگشت ارز حاصل از صادرات است ولی ما به دلیل تحریم، با اکثر کشورهای دنیا مراوده بانکی و مالی نداریم. در واقع باید به تاکید 

گفت که تجارت ترجیحی و آزاد با وجود تحریم ها ممکن نیست.
عضو هیات رئیسه اتحادیه صادرکنندگان میوه و تره بار ادامه می دهد: در کنار مسئله تحریم ها ما با برخی از شرکای تجاری خود 
مشکلات دیگری داریم؛ مثلًا روسیه یکی از شرکای تجاری ماست. اگرچه ما در روسیه چند صراف داریم که جابه جایی پول از طریق 
آن ممکن است ولی همچنان تعرفه، عوارض گمرکی و مالیات بالای روسیه بر محصولات ایرانی مانعی جدید رد مسیر صادرات ایران 

به روسیه است. درحالی که رقبای ما مانند ترکیه شرایط بسیار مناسبی در بازار روسیه دارند.
به گفته نیاورانی وزارت امور خارجه و دولت باید برای حل مشکل تجارت ایران با اتحادیه اوراسیا، کشورهای عضوی سی.آ. اس کار 
جدی بکند وگرنه این بازارها ابدی نیستند. آلان تعرفه ایران به واردات کالای روسی به ایران ۵ درصد است ولی در روسیه وضعیت 

این عدد بسیار بالاتر است.
او تأکید می کند: برخی می گویند که صادرات از مسیرهای غیرمستقیم به روسیه مانع اصلی در مسیر جارت است ولی من معتقدم 
باید همه مشکلات را به هم دید؛ ما صادرات مستقیم از بندر انزلی به بندر آستارا خان راداریم ولی واقعاً مالیات، عوارض گمرکی و 

تعرفه روس ها بر کالای ایرانی بالاست و لازم است دولت ها در سطوح بالاتری این مسئله را حل کنند.

تجارت آزاد با وجود تحریم ها امکان پذیر نیست

  حرکت شرکت ملی پست به سمت هوشمندسازی با استفاده از توان دانش بنیان ها
معاون وزیر ارتباطات و مدیر عامل شرکت ملی پست گفت که با استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان با سرعت تمام به سمت پست هوشمند حرکت خواهیم کرد.

محمود لیائی در مراسم افتتاح نخستین همایش و نمایشگاه بین المللی صنعت پست کشور در مصلی تهران افزود: ما امروز مفهومی را به صنایع کشور اضافه می کنیم تا منبعی برای ایجاد اشتغال و استفاده از توان نخبگان باشد.
وی گفت: تا قبل از کرونا ذائقه مردم به سمت استفاده از کالاهای تجارت الکترونیک و از سمت پاکت به سمت بسته ها رفته است.

لیائی بیان داشت: در گذشته ۳۰۰ میلیون ترافیک پستی در سال داشتیم و اکنون نیز در این حدود است. البته ۱۲۰ میلیون قبض خدماتی داشتیم که ترافیک اصلی شرکت پست بود و موزعین ما این قبوض را توزیع می کردند. اکنون ترافیک ۳۰۰ میلیونی است 
اما امکانات ما همچنان همان امکاناتی است که به پاکت های کوچک اختصاص داشت.وی افزود: اگر مانند گذشته از همان امکانات استفاده کنیم فشار زیادی به منابع انسانی می آید، به همین دلیل برنامه ریزی شده با استفاده از صنعت دانش بنیان به سمت 

تحول حرکت کنیم.
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 فشار مالیات بر سوپرمیلیاردرهای فراری

مریم لطفی      |    رویکرد تحولی مالیاتی در دولت سیزدهم با هوشمندسازی نظام مالیاتی کلید خورد و این امر منجر به مالیات ستانی 
عادلانه خواهد شد تا همه مردم اعم از کارمندان تا پزشکان بر اساس درآمد مالیات واقعی پرداخت کنند.
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لرزه مرحله دوم فروش 
 یکپارچه خودرو بر تن
 بازار سرمایه

  جزئیات راه اندازی ســفرهای منظم 
هفتگی از انزلی به روسیه

مدیرعامل شرکت کشتیرانی دریای خزر با اشاره 
به برقراری سفرهای منظم دریایی برای حمل بار از 
انزلی به مقصد روسیه، گفت: برای نخستین بار تراز 
حمل ونقلی در شرکت کشتیرانی خزر مثبت شده 

و میزان صادرات از واردات پیشی گرفته است.
 کامبیز جهانبانی از مثبت شدن تراز حمل و نقلی 
شرکت کشــتیرانی دریای خزر و پیشی گرفتن 
نســبی صادرات از واردات برای نخستین بار در 
تاریخ فعالیت این شــرکت کشتیرانی خبر داد و 
اضافه کرد: با تلاش بی وقفه ناوگان کشــتیرانی 
دریای خزر و در راستای سیاست های اقتصادی 
دولت سیزدهم و برنامه ریزی های سازمان توسعه 
تجارت ایران، تراز حمل ونقلی در این شــرکت 
کشتیرانی مثبت شده و میزان صادرات از واردات 

بیشتر شده است.
وی با اشاره به اهمیت این موضوع ادامه داد: تا پیش 
از این برنامه سفرهای شناورهای کشتیرانی دریای 
خزر براساس واردات تنظیم می شد اما هم اکنون 
تمام برنامه های سفر از سوی ناوگان کشتیرانی 
دریای خزر، صادرات محور شده اند.جهانبانی با 
تأکید بر اینکه در همسویی با برنامه و اهداف دولت 
و در راستای سیاســت های برنامه »چشم انداز 
گروه کشتیرانی جمهوری اسلامی ایران«، توسعه 
ناوگان در کشتیرانی دریای خزر کلید خورده است، 
خاطرنشان کرد: هم اکنون حمل ونقل دریایی در 
دریای خزر روان شده و در حوزه تجارت به ویژه 
صادرات به روسیه دیگر شاهد انباشت و رسوب 

کالا در بنادر شمال کشور نیستیم.
وی با دعوت از صادرکنندگان برای توسعه حمل 
بار با ناوگان کشــتیرانی دریای خزر، ادامه داد: با 
تدابیر اندیشیده شده ضمن تداوم سفرهای منظم 
هفتگی شناورها، تلاش شده است نرخ کرایه حمل 

نیز افزایش نیابد.
وی در ادامــه اظهارات خود به موضوع توســعه 
حمل ونقل کانتینری از سوی شرکت کشتیرانی 
دریای خزر پرداخت و گفت: کشــتیرانی دریای 
خزر با در اختیار داشتن ۷۵ درصد از حمل و نقل 
کانتینری در دریای خزر، پیشرو و پرچمدار این 

نوع از حمل در دریای خزر است.

شهباز حسن پور گفت: با توجه به آغاز مرحله دوم فروش یکپارچه خودرو بسیاری سعی دارند با فروش سهام خود نسبت به ثبت نام خرید خودرو اقدام کنند.
شهباز حسن پور بیگلری نماینده مردم کرمان در مجلس شورای اسلامی با اشاره به تأثیر روانی برخی اتفاقات داخلی و خارجی بر روند بورس گفت: بدون شک برخی اتفاقات اقتصادی 

و یا مسائل سیاسی می تواند بازار سرمایه را به شدت تحت تأثیر قرار بدهد.
وی عنوان کرد: با توجه به آغاز مرحله دوم فروش یکپارچه خودرو بسیاری سعی دارند با فروش سهام خود نسبت به ثبت نام خرید خودرو اقدام کنند که تجربه سال های گذشته نشان 
داده این امر می تواند بازار سرمایه را دچار تکانه های شدید کرده و خروج سرمایه را به همراه داشته باشد.نایب رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس در ادامه با اشاره به اینکه خوشبختانه بازار 
سرمایه پس از اتفاقات سال ۹۹ توانسته حجم زیادی از سرمایه ها را به سمت خود جلب و به تأمین منابع مالی بخش های مختلف اقتصادی کمک کند، اظهار کرد: به نظر می رسد نه تنها 

بحث ثبت نام خودرو بلکه عوامل سیاسی و اقتصادی دیگری هم عامل این تکانه ها، خروج سرمایه و تشکیل شدن صف های فروش باشد.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
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تراکنش هــای بانکــی 
صاحبان مشاغل را مورد 
رصد و بررسی قرار می دهد 
و بر اساس میزان درآمد، 
مالیات را اخذ می کند. از 
این رو هــر گونه کارت به 
کارت کردن و یا دریافت 
وجه نقــد و انتقال آن به 
حساب مورد پیگیری قرار 

می گیرد.

 طبق ماده ۹۳ قانون مالیات های مســتقیم درآمدی که 
شخص حقیقی از طریق اشتغال به مشاغل یا به عناوین دیگر 
غیر از موارد مذکور در ســایر فصل های این قانون در ایران 
تحصیل کند پس از کســر معافیت های مقرر در این قانون 

مشمول مالیات بر درآمد مشاغل است.
مالیات بر درآمد مشاغل، یکی از انواع مالیات های مستقیم 
بر پایه درآمد اســت. این نوع مالیات را افرادی پرداخت می 
کنند که اصطلاحاً به آن ها کسبه، اصناف، پیشه وران و صنعت 

گران گفته می شود.
مقایســه درآمدهای مالیاتی در ســال های ۹۸ تا ۱۴۰۱ 
نشان می دهد که سرانه مالیات پرداختی توسط مشاغل در 
سال ۱۴۰۰حدود ۵.۸ میلیون تومان و در سال ۱۴۰۱ حدود 
۶.۱ میلیون تومان بوده است. این در حالی است که با توجه 
به تعداد کارمندان دولت )۲.۳ میلیون نفر( و درآمد وصولی 
مالیات حقوق کارکنان بخش عمومی، سرانه مالیات دریافتی 

از کارمندان در ســال ۱۴۰۰، حدود ۸.۸ میلیون تومان و در 
ســال ۱۴۰۱، حدود ۱۰ میلیون تومان بوده اســت. این امر 
نشان می دهد که کارمندان دولتی ۱.۵ برابر مشاغل مالیات 

پرداخت می کنند.

  مالیات ستانی عادلانه از کارمندان تا پزشکان/ 
فشار مالیات بر سوپرمیلیاردرهای فراری

بر اساس بررسی های سازمان امور مالیاتی، بخش اعظم 
شکاف مالیاتی کشــور )مجموع فرار و اجتناب مالیاتی( در 
بخش مالیات مشاغل است. صرفا حدود ۲۰ درصد از مالیات 
بالقوه مشاغل، وصول می شود یعنی مشاغل فقط یک پنجم 

مالیات واقعی خود را می پردازند.
نگاهی به سرانه مالیاتی اصناف پردرآمد نشان می دهد که 
شکاف مالیاتی در این اصناف هم قابل توجه است. به عنوان 
مثال، سرانه مالیات ابرازی پزشکان در سال ۱۴۰۱ )عملکرد 

سال ۱۴۰۰( ۲۲.۳ میلیون تومان و این رقم برای دندانپزشکان ۱۶.۴ میلیون تومان بوده است. این 
رقم برای وکلا و بنگاه های املاک حدود ۲ تا ۳ میلیون تومان بوده است.

این آمارها نشان می دهد که اصناف درآمد واقعی خود را اعلام نمی کنند و یا با عدم استفاده از 
کارتخوان ها و یا درخواســت کارت به کارت به دنبال استفاده از ترفندهای فرار مالیاتی هستند این 

در حالی است که از کارمندان پیش از دریافت حقوق، مالیات کسر می شود.

  رصد تراکنش های بانک سوپر میلیاردرهای فرار مالیاتی
ســازمان امور مالیاتی کشــور برای شناســی فرارهای مالیاتی، تراکنش هــای بانکی صاحبان 
مشــاغل را مورد رصد و بررســی قرار می دهد و بر اســاس میزان درآمد، مالیات را اخذ می کند. از 
 این رو هر گونه کارت به کارت کردن و یا دریافت وجه نقد و انتقال آن به حســاب مورد پیگیری 

قرار می گیرد.
همچنین سازمان مالیاتی، سامانه مودیان و قانون پایانه های فروشگاهی را راه اندازی کرده است. 
بر این اســاس هر گونه خدمات و معامله ها در این ســامانه ثبت و صورتحســاب الکترونیکی صادر 
می شــود. در کنار راه اندازی این سامانه در راستای شناســایی فرارهای مالیاتی، اقداماتی از جمله 
تقویت ساختاری مبارزه با فرار مالیاتی، سازماندهی مجدد واحدهای اجرایی بازرسی و مبارزه با فرار 
مالیاتی و پولشــویی در ادارات کل کشور، تعیین ۳۰ صنف برای بررسی تخصصی و ارائه روش های 
فرار مالیاتی، راهکارهای مقابله و مصادیق مهم، ســاماندهی فهرســت مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی، 
درج ۲۲۱ مؤدی جدید در فهرست مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی، پالایش فهرست مؤدیان فاقد اعتبار 
 مالیاتی موجود در تارنمای عملیات الکترونیکی مالیات بر ارزش افزوده و اعلام اقدامات مورد نیاز برای

 دفتر فناوری اطلاعات در بازطراحی فرآیند سامانه جدید ثبت اطلاعات مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی 
صورت گرفته است.

در همین راســتا تهیه پیش نویس دستورالعمل نحوه شناسایی و مقابله با شرکت های مشکوک 
به کاغذی و معاملات صوری، تعامل با دبیرخانه ستاد هماهنگی و مبارزه با مفاسد اقتصادی جهت 
تصویب مصوبه پیشگیری و شناسایی شرکت های کاغذی و تعیین وظایف سایر دستگاه های اجرایی 
در این خصوص، استخراج اطلاعات مربوط به معاملات ثبت شده در سامانه صورت معاملات فصلی 
)موضوع ماده ۱۶۹ قانون مالیات های مستقیم( توسط مؤدیان مالیاتی را با مؤدیان فاقد اعتبار مالیاتی، 
به ارزش معاملات مجموعاً هزار و ۲۴۷ هزار میلیارد ریال )عملکرد ۹۶ تا ۹۹( و ارســال به ادارات 
کل جهت رســیدگی وفق مقررات بخشنامه های فوق و شناسایی مؤدیان واقعی به ادارات کل امور 

مالیاتی نیز انجام شده است.

  هشدار به پزشکانی از کارتخوان استفاده نمی کنند
رییس سازمان امور مالیاتی کشور نیز ضمن استقبال از ایجاد شعب مالیاتی مخصوص پزشکان، 
بر اصلاح ضرایب مالیاتی آنان تاکید کرد و گفت: تقاضا داریم پزشکان محترم نسبت به انجام تکالیف 

قانونی خود اهمال نکنند تا هنگام رسیدگی و تشخیص مالیات دچار زحمت مضاعف نشوند.
محمد هادی ســبحانیان همچنین در خصوص عدم استفاده برخی مودیان از جمله پزشکان از 
دستگاه پوز، اعلام کرد: باید به صنوف مختلف اطلاع رسانی شود که اگر از دستگاه پوز استفاده نکنند 
هم اطلاعات گردش حساب معاملات آنها در اختیار سازمان قرار می گیرد؛ بنابراین عدم استفاده از 

دستگاه پوز امری بیهوده برای فرار از پرداخت مالیات است.
طبق آخرین گزارش سازمان امور مالیاتی کشور، اسامی ۵ هزار و ۶۷۶ پزشک دارای گزارش عدم 
اســتفاده از پایانه های فروشــگاهی به سازمان نظام پزشکی و ادارات کل امور مالیاتی برای اقدامات 
تکمیلی از جمله تذکر کتبی، عدم شمول استفاده از تسهیلات تبصره ماده ۱۰۰ قانون مالیات های 

مستقیم و بازدید میدانی ارسال شده است.
همچنین از سوی گزارش های مردمی، ۲ هزار و ۶۳۳ مورد گزارش های عدم استفاده از کارتخوان 

اصناف برای درج در پرونده و لحاظ در رسیدگی صورت گرفته شده است.

یکی از چالش های امروز کشور سوق یافتن نمودار جمعیتی کشور به سمت پیری  است

 سید محمد جواد عرفان فر / یزد- معاون استاندار یزد یکی از چالش های 
امروز کشــور به دنبال سیاســت گذاری های گذشته را ســوق یافتن نمودار 
جمعیتی کشــور به سمت پیری جمعیت خواند و گفت: متاسفانه در صورت 
 ادامــه این روند طــی دهه های آینده، ایران به کشــورهای پیر در ســطح

 دنیا تبدیل می شود 
»علی اکبر عزیزی« در جمع اصحاب رسانه استان از برگزاری مراسم جشن 
اولیــن مرحله واگذاری زمین رایگان به خانواده های دارای ســه فرزند به بالا 
همزمان با ســالروز ولادت امام رضا)ع( در یزد خبر داد  و افزود : این مراسم 
شامگاه چهارشــنبه دهم خرداد به مناسبت سالروز ولادت امام رئوف)ع( در 

مجموعه امیرچخماق یزد برگزار خواهد شد.
معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار یزد در بخش دیگری از سخنان 
خود به هشدارهای مقام معظم رهبری در سالیان گذشته در رابطه با جمعیت 
پرداخت و تصریح داشت :  بر هیچ کس نقش  و تاثیر گذاری جوانان در ساختن 

کشور ، جریانات و اتفاقات مهم کشورمان مانند پیروزی انقلاب اسلامی و دفاع 
مقدس پوشیده نیست.

عزیزی در ادامه افزود : خوشبختانه در دولت سیزدهم قانون جوانی جمعیت 
تدوین و پس از تصویب جهت اجرا ابلاغ شد که در همین راستا سعی داریم 

حداکثر قوانین را اجرایی کنیم.
این مقام مسئول با بیان اینکه همه خانواده هایی که تاریخ تولد فرزند سوم 
آنهــا همزمان یا پس از زمان تصویب قانون جوانی جمعیت یعنی از ۲۴ مهر  
۱۴۰۰ باشــد، مشمول این تسهیلات می شوند بیان داشت : تاکنون قریب به 
سه هزار و ۷۱۶ نفر در استان برای برخورداری از این تسهیلات قانون جوانی 
جمعیت ثبت نام کرده اندکه ار این تعداد دو هزار و ۷۰۲ نفر از متقاضیان ثبت 
نام شده حائز شــرایط اولیه بودند که مدارک یک هزار و ۱۷۱ ارائه و تکمیل 

شده لذا زمین آنها در هفته جاری واگذار خواهد شد.
»احســان خواجــه رضایــی« نیز در این نشســت با اشــاره بــه اینکه 
خوشــبختانه بــرای تمــام افراد واجد شــرایط زمین فراهم شــده اســت 
خاطــر نشــان کــرد  : در روز چهارشــنبه اولیــن واگذاری زمیــن برای 
 خانواده هــای واجــد شــرایط پــس از تاریخ ۲۴ مهــر مــاه ۱۴۰۰ انجام

 می شود و قطعه زمین هر خانواده حائز اهمیت به صورت قرعه کشی مشخص 
خواهد شد.

مدیر کل راه و شهرسازی استان یزد با بیان اینکه پس از مراسم چهارشنبه، 
انعقــاد قرارداد بــا خانواده ها انجام و فقط هزینه آماده ســازی زمین از این 
خانواده ها دریافت می شــود افزود : این هزینه با دو ســال تنفس و در قالب 
 هشــت سال پرداخت قســطی انجام و پس از آن سند مالکیت به خانواده ها

 منتقل خواهد شد.
گفتنی اینکه در پایان به سؤالات خبرنگاران پاسخ داده شد .

معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار یزد 

شرکت نصب و تعمیرات نیروگاه های خوزستان جهت تامین نیروی انسانی متخصص خود در مشاغل اپراتوری پست های انتقال و 
فوق توزیع و لیسانس بهداشت حرفه ای یا لیسانس ایمنی صنعتی از بین داوطلبان استخدام بومی استان های کرمانشاه، کردستان و 

ایلام؛ طبق جدول زیر جمعا ۵۳ نفر مرد را از طریق برگزاری آزمون جهت انجام کار موقت و با شرایط ذیل :

آگهی  استخدامآگهی  استخدام

جنسیتتعداداستان رشته شغلی / مقطع و گرایش تحصیلیردیف
مرد18کرمانشاهلیسانس برق گرایش های قدرت، شبکه های انتقال و فوق توزیع، الکترونیک یا کنترل1
مرد1کرمانشاهلیسانس بهداشت حرفه ای یا لیسانس ایمنی صنعتی2
مرد19کردستانلیسانس برق گرایشهای قدرت شبکه های انتقال و فوق توزیع، الکترونیک یا کنترل3
مرد1کردستانلیسانس بهداشت حرفه ای یا لیسانس ایمنی صنعتی4
مرد13ایلاملیسانس برق گرایش های قدرت ، شبکه های انتقال و فوق توزیع ، الکترونیک یا کنترل5
مرد1ایلاملیسانس بهداشت حرفه ای یا لیسانس ایمنی صنعتی6

53جمع کل
 * چنانچه در هر یک از مراحل استخدامی خلاف واقع بودن اطلاعات ارائه شده از سوی فرد مسجل گردد

 از ادامه همکاری وی ممانعت به عمل خواهد آمد.

الف: شرایط عمومی شرکت در آزمون

1  تابعیت ایران و متدین به یکی از ادیان رسمی کشور
قانونی دایم  با داشتن معافیت های  انجام خدمت سربازی   2
)به شرط آن که معافیت مذکور مانع از انجام کار فرد نباشد(  

3 برخورداری از سلامت جسمانی و روانی کامل 
4 نداشتن سابقه محکومیت جزایی موثر 

5 عدم اعتیاد به مواد مخدر
6 عدم اشتغال به خدمت یا تحصیل و نداشتن تعهد خدمتی

 
ب (شرایط اختصاصی 

1 داشتن حداکثر سن 32 سال تمام تا تاریخ شروع ثبت نام 
در آزمون )متولدین 1370/03/01 به بعد(

تبصره: در صورت داشتن سابقه کار مرتبط در حوزه تخصصی 
برق مدت سابقه بر حسب سوابق پرداخت حق بیمه به سازمان 

تامین اجتماعی- حداکثر تا ۵ سال به سن اضافه می  گردد.
2 داشتن مدرک تحصیلی مناسب مطابق جدول روبرو 

3 نیروهای جذب شده صرفا از بین داوطلبان بومی هر استان  
انتخاب می گردند. داوطلب بومی فردی است که ساکن استان 

مورد نظر باشد. 

ج( مدارک مورد نیاز: 

1  فرم تکمیل شده ثبت نام که در سایت دانشگاه میباشد
2 دو قطعه عکس جدید پشت نویسی شده )زمان مصاحبه(

3 تصویر صفحات شناسنامه و کارت ملی ) پشت و رو(

4 تصویر کارت پایان خدمت یا معافیت دائم )پشت ورو(
5 تصویر آخرین مدرک تحصیلی یا گواهی فراغت از تحصیل 

که معدل حتما در آن قید شده باشد.
6 تصویر مستندی مبنی بر بومی بودن در استان مورد تقاضا 
)محل تولد در شناسنامه تصویر سند خانه، تصویر قولنامه و ...(

از سازمان تامین اجتماعی و قرار  7 تصویر سوابق بیمه ای 
داد. یا نامه مربوط به گواهی اشتغال )جهت افرادی که سابقه 

کاردارند(
8 تصویر فیش واریزی

مبلـغ  نـام  ثبـت  از  قبـل  اسـت  لازم  محتـرم  داوطلبـان 
شـبا  شـماره  بـه  )1000000ریـال(  ریـال  میلیـون  یـک 
IR ۸2۰۱۸۰۰۰۰۰۰۰۰۰۱۰3۱۰2۴۷۱۰  بنـام شـرکت نصـب و 
تعمیـرات نیـروگاه هـای خوزسـتان نـزد بانـک تجارت شـعبه 
بلـوار پاسـداران اهـواز واریـز و فیـش آن را در سـایت آزمـون 

نماینـد. بارگـزاری 

د( سایر نکات: 

1 محل برگزاری آزمون کتبی هر استان ،  در مرکز آن استان است.
2 زمان و محل برگزاری آزمون از طریق آدرس الکترونیکی زیر 

به اطلاع داوطلبان خواهد رسید.
آزمون  مکان  و  زمان  از  آگاهی  جهت  میتوانند  داوطلبان    3
دروس امتحان و کسب اطلاعات بیشتر به وبسایت مرکز آموزش 
 http://stc.sbu.ac.ir/jobsexam آدرس  به  تخصصی  های 

آزمون های استخدامی مراجعه کنند.
4 منابع آزمون

- برای رشته شغلی لیسانس برق دروس ،ریاضی ،کامپیوتر، هوش 
، زبان تخصصی، تجهیزات پست و مبانی برق

-  برای رشته لیسانس بهداشت حرفه ای دروس کامپیوتر، هوش، 
زبان عمومی، ایمنی و بهداشت در محیط کار، بیماری های شغلی، 

عوامل فیزیکی و شیمیایی محیط کار

 درآمـد فـروش محصولات شـرکت فـولاد خوزسـتان در یک عملکـرد خیره کننده 
 در ۲ ماهه نخسـت سـال جاری به ۱۳ هزار و ۱۱۷ میلیارد تومان رسـیده که رشـد

۹۵ درصـدی را نسـبت بـه مـدت مشـابه سـال قبل نشـان می دهد. درآمـد فروش 
محصولات این شـرکت در اردیبهشـت امسـال نیز به ۸۴۳۳ میلیارد تومان رسـیده 
کـه بعـد از درآمد فروش ۸۴۷۳ میلیـارد تومانی در اسـفند ۱۴۰۰، بالاترین درآمد 
فـروش ماهانـه در تاریـخ ایـن شـرکت بوده اسـت. درآمد فـروش فولاد خوزسـتان 

در اردیبهشـت امسـال، ۱۱۰ درصد بیش از ماه مشـابه سـال قبل بوده اسـت.
بازارهای  در  خوزستان  فولاد  اسلب(  و  بلوم  )بیلت،  میانی  فولاد  فروش  تناژ 
که  بوده  تن  هزار   ۶۴۴ حدود   ،۱۴۰۲ نخست  ماهه   ۲ در  خارجی  و  داخلی 

می دهد.شاخص  نشان  قبل  سال  مشابه  مدت  به  نسبت  را  درصدی   ۴۵ رشد 
اسلب  و  شمش  تزریق  یعنی  خوزستان،  فولاد  توسط  داخلی  بازار  نیاز  تأمین 
بوده که رشد  تن  هزار  از ۳۸۳  بیش  امسال  نخست  ماهه  در ۲  داخلی،  بازار  به 
می دهد.  نشان  را  قبل  سال  مشابه  دوره  به  نسبت  درصدی   ۶۹ توجه  قابل 
توسط  میانی  فولاد  صادرات  امسال،  اردیبهشت  و  فروردین  مجموع  در  همزمان 
یافته  افزایش  درصد   ۲۰ قبل،  سال  نخست  ماهه   ۲ به  نسبت  خوزستان   فولاد 
و به حدود ۲۶۱ هزار تن رسیده است. در یک عملکرد موفق، تناژ فروش فولاد میانی 
فولاد خوزستان در اردیبهشت امسال به بیش از ۴۱۱ هزار تن رسیده که رشد ۵۹ 

درصدی نسبت به ماه مشابه سال قبل را نشان می دهد.
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کشاورزی 

 بازدید استاندار هرمزگان 
و اعضای کمیسیون اصل 

۹۰ مجلس از پالایشگاه 
نفت بندرعباس 

 جمال فیاضی پیش از ظهر امروز دوشنبه در در همایش ارتقای بهره وری 
کشت برنج در خوزستان با اشاره به اهمیت آشتی دانشگاه و جامعه در توسعه 
کشور اظهار کرد: این پنداشت غلط که جامعه و دانشگاه دو مسیر متفاوت 

دارند، باید اصلاح شود.
وی افزود: دانشگاه متعلق به مردم و کشاورزان منطقه است و هیچ دیوار 

و فاصله بین دانشگاه و مردم را به رسمیت نمی شناسم.
فیاضی ادامه داد: دانشــگاه نســل جدید و نوین، دانشگاه مردم محور و 
دارای مسئولیت های اجتماعی است و اینکه در قبال مردم نقش و مسؤلیت 

نپذیریم، اشتباه است.
وی ادامه داد: آغوش دانشگاه برای کشاورزان منطقه باز است و نیاز داریم با 

بهره گیری از تجارب زارعان و علوم جدید دانشگاهیان کشت برنج را با مصرف 
پایین آب و محصول بیشتر ارتقا دهیم.

رئیس دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی خوزستان گفت: مسئله امنیت 
غذایی امروز یکی مؤلفه مهم در اســتقلال کشــورها است و برای اینکه به 
استقلال حقیقی برسیم باید در حوزه امنیت غذایی که وابسته به آب و خاک 

و تولید است، خودکفا شویم.
این استاد دانشگاه تاکید کرد: نگاه به کشاورزی و تولید نباید کوتاه مدت 
باشد بلکه باید با تلفیق حوزه های مختلف کشاورزی، تولید پایدار و زیست 

محور را برای نسل های آینده رقم بزنیم.

  ۷۵ درصد کشت برنج در دنیا وابسته به آب است
عبدالعلی گیلانی، متخصص حوزه کشت برنج در این همایش اظهار کرد: 
مسئله آب یک چالش جهانی است و برای بحران آب باید مدیریت مصرف 

در اولویت باشد.
وی افزود: کاهش نزولات بارندگی و توزیع نامناسب باعث شده کشور در 
مسئله آب با چالش مواجه شود به طوری که تا سال ۲۰۵۰ یکی از چالش های 

عمده کشاورزی خواهد بود.
گیلانی ادامه داد: هم اکنون کشــت برنج اکنون در بخش عمده آســیا 
تولید می شود که مطابق پیش بینی ها در سال های آینده این تولید به خطر 

خواهد افتاد.
وی به تجربه دولت چین در مدیریت مصرف آب در کشت برنج اشاره کرد 
و گفت: ۷۵ درصد کشت برنج در دنیا وابسته به آب است و این زنگ هشدار 
به صدا درآمده و دولت چین با مدیریت آب، ارتقای بهره وری و اســتفاده از 

ارقام مناسب برنج به سمت حفظ تولید حرکت کرده است.
این اســتاد دانشگاه تاکید کرد: در سال آبی جاری وضعیت بارندگی در 
کشور مناسب بوده است ولی این نباید ما را از بهبود و ارتقای شیوه های آبیاری 
بازدارد. این تصور غلط که برنج یک محصول آب بری است باید تغییر کند و 
مطابق بررسی ها برنج به شکل خشکه کاری می تواند ضمن کاهش مصرف 

آب، تولید خوبی داشته باشد.
گیلانی افزود: سازمان آب و برق باید در زمینه کاهش تلفات آب از جمله 
اصلاح مسیر کانال ها و پاکسازی و بهسازی مسیر آب ها سرمایه گذاری کند.

وی به مرغوبیت برنج خوزســتان نســبت به برنج شــمال کشور گفت: 
برنج خوزســتان بــه دلیــل دریافت تشعشــع کافی کمتر دچــار آفات 
 و بیمــاری می شــود و مقدار ســم کمتــری دریافت می کند کــه از نظر

 شاخص سلامتی مطلوب است.

مزدک جمشیدی    |    رئیس دانشگاه کشاورزی و منابع طبیعی خوزستان گفت: نگاه به کشاورزی و تولید نباید کوتاه مدت باشد بلکه باید با تلفیق حوزه های مختلف 
کشاورزی، تولید پایدار را برای نسل های آینده رقم بزنیم.

۷۵ درصد کشت برنج در 
دنیا وابسته به آب است و 
این زنگ هشدار به صدا 

 درآمده و دولت باید
مدیریت آب داشته باشد .

نگاه به کشاورزی و تولید نباید کوتاه مدت باشد

  آغاز تخلیه بیــش از ۷1هزار تن گندم در بندر 
شهید رجایی

مدیرکل بنادر و دریانوردی هرمزگان گفت: یک فروند 
کشــتی گندم به مجموع تناژ ۷1 هــزار و ۵۰۰ تن در 
اسکله 14 بندر شهید رجایی پهلودهی و کار تخلیه آن 

آغاز شده است.  
به گزارش روابط عمومــی اداره کل بنادر و دریانوردی 
هرمزگان، »حســین عباس نژاد« افزود: مقداری از این 
محموله گندم بــه صورت حمل به انبارهــا و مابقی به 

صورت حمل یکسره تخلیه خواهد شد. 
به گفته وی؛ در حال حاضر ۲ فروند کشــتی گندم به 
مجموع تناژ 13۲ هزار تن )هرکــدام 66 هزار تن( در 
لنگرگاه بندرعباس قرار دارند که به محض تکمیل اسناد 
در اسکله های اختصاصی بندر شهید رجایی پهلودهی 

می شوند.  
بندر شــهید رجایی به عنوان یکی از مهم ترین مبادی 
ورودی کالای اساسی کشور دارای 1۸ باب انبار مسقف، 
6 پست اســکله ویژه کالای اساسی، ۹۰ هزار متر مربع 
محوطه بارانداز و سه پایانه نگه داری فرآورده های روغن 

خوراکی است.

  مراسم سالگرد تدفین شهید گمنام استانداری 
هرمزگان برگزار شد

خبرنگار ســمانه باقرزاده همائی -  بــا حضور مهدی 
دوســتی اســتاندار هرمــزگان، معاونــان و کارکنان 
اســتانداری هرمزگان و جمعی از مدیران دستگاه های 
اجرایی اســتان، مراسم ســالگرد تدفین شهید گمنام 

استانداری هرمزگان برگزار شد. 
حجت الاسلام کذایی ســخنران این مراسم با اشاره به 
جایگاه شــهدا در نزد خداوند اظهار داشــت: تقرب به 
خداوند نیازمنــد دو بال ایمان و عمل صالح اســت که 
با استفاده از این دو عامل انســان به قرب الهی خواهد 

رسید. 
وی با تاکید بر اینکــه عمل صالح می توانــد با اعضا و 
جوارح انسان باشد و هم می تواند قلبی، ذهنی و روحی 
باشد گفت: پیش زمینه عمل صالح، ایمان است، شهدا 
می دانستند که برای تقرب الهی باید با عمل صالح، جان 

خود را بذل کنند. 
استاد حوزه و دانشــگاه گفت: شهدای ما با اقتدا به امام 
حسین علیه السلام به عنوان سید الشهدا، راه شهادت 
و ســعادت را انتخاب کرده و جان خود را انفاق و بذل 

کردند. 
وی در پایان با برشــمردن ویژگی های انســان مومن 
با اشــاره به اینکه انســانهای مومن با یاد خدا و آخرت 
مضطرب و پریشــان می شــوند گفت: اگر میخواهیم 
بدانیم نور خدا در قلب رخنه کــرده باید دید با یاد خدا 

چه حالتی در ما نمود پیدا می کند. 
گفتنی است در این مراسم که در نماز خانه استانداری 
هرمزگان برگزار شد برنامه های دیگری همچون محفل 

انس با قرآن و مداحی نیز برگزار شد.

  سفر دیپلماسی شهردار بجنورد به روسیه

خراســان شــمالی - خبرنگار آوای اقتصاد - اسدالله 
ابراهیمی - شهردار بجنورد برای حضور نهمین نشست 
هیات اجرایی مجمع شهرداران آسیایی در شهر کازان 
مرکز جمهوری تاتارستان روسیه همزمان با گردهمایی 
سالیانه سازمان منطقه ای شهرهای متحد و دولت های 
محلی اوراسیا  با بیش از 1۲۰ شرکت کننده از ۷۵ شهر 

و ۵۰ کشور 
جهان در کشور روسیه  آغاز شده اســت به این کشور 
سفر کرد، جوادحمیدی شهردار بجنورد در سخنرانی 
این اجلاس با معرفی قومیت ها ، فرهنگ اداب و سنن و 
صنایع دستی و جاذبه های طبیعی و تاریخی این شهر ، 
گفت :بجنورد دارای پیشینه فرهنگی، تاریخی، سیاسی 
بسیاری است و زمینه تبدیل شدن به برند گردشگردی 
به عنوان یک جاذبه برای گردشگران داخلی و خارجی  

را دارد.
وی با اشــاره ۷۰ فرصت ســرمایه گذاری در این شهر 
و جود مناطق بکــر  از جمله پلنگ دره و کوه اســدلی 
افزود :  این مناطق نگین سرمایه گذاری با ظرفیت های 
اقتصادی ، ورزشــی و تفریحی در این شهر هستند.که 

شرایط مناسب برای جذب سرمایه  گذار  رادارند.
علاوه بر نشســت های رســمی هیات اجرایی مجمع 
شهرداران آســیایی و گردهمایی ســازمان منطقه ای 
اوراسیا، نشســت های تخصصی در زمینه نقش شهرها 
در روندهای جدید جهانی و منطقه ای، تمرکززدایی در 
همکاری های بین المللی، و بومی سازی اهداف توسعه 

پایدار از جمله رویدادهای جانبی این اجلاس هستند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/09
شماره : 1413

 اعضای کمیسیون اصل نود مجلس شورای اسلامی با همراهی مهندس دوستی نماینده عالی دولت در استان هرمزگان، با حضور در شرکت پالایش نفت بندرعباس، از قسمت های مختلف این پالایشگاه بازدید 
کرده و مستقیما در جریان فرآیندهای تولید سوخت و فرآورده های نفتی این پالایشگاه قرار گرفتند.

در ادامه اعضای کمیسیون اصل نود در نشستی با حضور مدیران پالایشگاه در جریان روند اجرایی پروژه ی تولید کک اسفنجی و پتروپالایشگاه شهید سلیمانی قرار گرفتند.
نماینده عالی دولت در استان هرمزگان، در ادامه با بیان اینکه به تعبیر مقام معظم رهبری، بدترین استفاده از نفت، استفاده از آن به عنوان سوخت است، گفت: فرآوری و پالایش فراورده های نفتی یکی از ضرورت های 

امروز کشور است که می تواند کشور را از خام فروشی نجات دهد. 
وی با تقدیر از مشارکت صنایع در مسئولیت های اجتماعی و کارهای عام المنفعه، گفت: سال گذشته ۷ هنرستان جوار صنعتی را در استان هرمزگان راه اندازی کردیم و برای سال تحصیلی آینده نیز برای راه اندازی 

یازده هنرستان جدید برنامه ریزی شده است.

در حوزه فرهنگ با تاثیر از مکتب حاج قاسم باید در میدان عمل حضور پیدا کنیم
سید علی مهاجر، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان در نشست 
با مدیرکل و مدیران ستادی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، گفت: مردم 
از گفتار درمانی خسته شده اند و ما باید با تاسی از مکتب حاج قاسم در میدان عمل 

برای حوزه فرهنگ حضور پیدا کنیم .
سیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان - به گزارش روابط عمومی اداره کل فرهنگ 
و ارشــاد اسلامی گلستان، در راســتای حضور میدانی و نشست با مسئولان، باهدف 
آگاهی از نظام مسائل دستگاه ها و نهادهای اجرایی، صبح روز یکشنبه ۷خرداد سید 
علی مهاجر، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان با همراهی مدیران 
کل حوزه مربوطه اش، در فضایی صمیمی با مدیرکل و مدیران ستادی اداره کل فرهنگ 
و ارشاد اسلامی گلستان به گفت وگو و تبادل نظر نشست و از نزدیک با فعالیت های 

این دستگاه اجرایی آشنا شد.
در ابتدای این نشســت، محمد رعیت، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، 
ضمن تبریک دهه کرامت و قدردانی از مهمانان فرهنگ و ارشــاد اســلامی گلستان 
که همواره حامی و راهنمای حوزه فرهنگ استان بوده اند، همکارانش را معرفی و نیز 

اقدامات کلان این دستگاه اجرایی را تشریح کرد.
وی با اشاره به اینکه اهالی فرهنگ و هنر اهل هیاهو نیستند و در سکوت کارهای 
متنوع و خلاقانه و اثربخشی را خلق و ارائه کرده اند؛ برخی از چهره های شاخص استان 

در عرصه بین المللی که چنین سبک و سیره ای دارند را معرفی کرد.
محمد رعیت ســپس، اهالی فرهنگ و هنر را چشم بینای جامعه و پیش قراول و 
حساس به مسائل استان دانست و گفت: پیش از بحث و محوری شدن مسئله خلیج 
گرگان، نخســتین باراهالی فرهنگ و هنر بودند که با برپایی نمایشگاه عکس خلیج 
گرگان در اسفند 14۰۰، به چالش خلیج گرگان ورود کردند و این مهم را به مسئولان 

یادآور شدند و موج آفرینی نمودند.
وی ادامه داد: هچنین در سال گذشته علی رغم تمام فشارها و هجمه های سیاسی 
و اجتماعی دشمن و اوج اغتشاش ها، میزبان رویداد بزرگ جشنواره موسیقی نواحی با 
استقبال پرشمار اهالی هنر و هنردوستان بودیم و این رویداد به شایستگی برگزار شد.

مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی گلســتان همچنین به صورت موردی درباره 
مسائلی چون فضای تبیلغات شهری و فعالیت چاپ و تکثیر، صدور کارت خبرگزاری، 

نمایشــگاه کتاب و انجمن مفاخر و ضرورت توجه به این حوزه اشــاره کرد و افزود: 
انجمن مفاخر فرصتی برای تقویت هویت ملی ما و قدمی برای پیشگیری از آسیب ها 
و هجمه دشمنان و جنگ روایت ها است.سپس، معاونان و جمعی از روسای ستادی 
فرهنگ و ارشــاد اسلامی گلستان، درباره اولین ها، افتخارات حوزه مربوطه و جامعه 
هدف خود و دستاوردها، اولویت ها و برنامه های منطبق با شاخص ها سخنانی را به 

سمع حاضران رساندند.
در ادامه، مدیران کل حوزه معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری گلستان 
نیز درباره مسائلی چون ضرورت توجه به مناطق مرزی و کم برخوردار، اجرای برنامه 
های فرهنگی با محوریت کاهش آسیب های اجتماعی، هم افزایی و رسیدن به یک 

مرجعیت در حوزه فرهنگی و مواردی دیگر، مطالبی را عنوان نمودند.
در بخش پایانی نشست، معاون سیاسی، امنیتی و اجتماعی استاندار گلستان نیز 
ضمن تبریک دهه کرامت،گفت: گستردگی فعالیت های فرهنگ و ارشاد اسلامی بسیار 

بالا و فعالیت در حوزه فرهنگ امری بس دشوار است.

سیدعلی مهاجر، در ادامه ضمن اشاره به فرازی از وصیت شهید حجت الله رحیمی 
)جنگ نرم مثل خمپاره 6۰ هســت،نه صدا داره نه سوت ،فقط وقتی متوجه میشی 
که دیگه رفیقت نه به مساجد میاد نه هیأت(،افزود:باید قدر فرصت در کنارهم بودم 
و خدمت به مردم را بیشتر بدانیم و معتقدم هر چقدر باورها در جامعه ضعیف شوند 
جامعه بیشــتر دچار آسیب می شود.وی ادامه داد: در حوزه فرهنگ همه ما مسئولیم 
و تنها وظیفه برعهده فرهنگ و ارشاد اسلامی نیست و باور دارم هنر بستری فرهنگ 
ســاز است و باید بیشتر از این دست نشست ها برگزار کنیم تا بهتر مسائل استان را 

رصد و دغدغه ها را کاهش دهیم.
ســیدعلی مهاجر،گفت: مردم از گفتار درمانی خسته شده اند و ما باید با تاسی از 

مکتب حاج قاسم در میدان عمل برای حوزه فرهنگ حضور پیدا کنیم .
وی غرق نشدن در کارتابل توسط مدیران، حضور در میدان، ارتباط مستمر با جامعه 
نخبگاني و هیات های اندیشــه ورز را مهم برشــمرد و گفت: باید بسان پدر و مادر و 
مربی که برای فرزندان و شــاگردان خود دل سوز هستند عمل کنیم و در این میان 
هر چقدر برای فرزندان مردم کار کنیم، دلسوزانی هم برای فرزندان ما کار می کنند.

معاون سیاســی، امنیتی و اجتماعی اســتاندار گلستان، ادامه داد: باید از ظرفیت 
هایی چون شــورای اطلاع رســانی و شورای فرهنگ عمومی بیشتر بهره مند شویم، 
همچنین در حوزه فرهنگ باید مخاطب شناسی کنیم و آگاهانه اقدام و عمل کنیم.

وی توجه به مفاخر را مهم قلمداد کرد و گفت: هرچقدر بر روی هویت ملی و چهره 
های تاثیرگذار کار کنیم،تاثیر الگوساز آن را می توانیم در نسل های آتی مشاهده کنیم.

سیدعلی مهاجر،با تاکید بر اینکه بسیار مهم است که بدانیم چگونه با نسل جوان 
برخــورد کنیم و کار و حرف خود را به آن ها ارائه نماییم،افزود: درمســئله ای چون 
حجاب نیازمند به یک هم افزایی و کارفرهنگی در برابر هجمه های سالیان زیاد دشمن 

هستیم و این موضوع در یک فرآیند شکل و نتیجه می  گیرد.
یادآوری می شود، در پایان این نشست به رسم ادب و تکریم هدیه ای فرهنگی و 
هنری از سوی مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان، تقدیم معاون سیاسی، امنیتی 
و اجتماعی استاندار گلستان شد. همچنین پیش از آغاز نشست، سید علی مهاجر و 
هیات همراه از بخش های مختلف این دستگاه اجرایی بازدید به عمل آورد و از نزدیک 
با ظرفیت های فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان و خدمت رسانی اش آشنا و آگاه شد.

سید علی مهاجر، در جمع مدیران ستادی فرهنگ و ارشاد اسلامی گلستان؛

۷۰ هزار تن گندم از کشاورزان بیله سوار خریداری می شود
 فرماندار بیله سوار گفت: بر اساس پیش بینی کارشناسان بخش 
کشاورزی، امسال حدود 6۵ تا ۷۰ هزار تن گندم از کشاورزان این 

شهرستان خریداری خواهد شد.
صاحبعلی اصغری در جلسه بررسی خرید محصولات کشاورزی 
که با حضور مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان اردبیل برگزار 
شد، با اعلام این خبر اظهار کرد: 1۲ مرکز خرید گندم از 1۵ خرداد 
فعالیت خود را آغاز خواهند کرد که از این تعداد 6 مرکز متعلق به 
مرکز تعاون روستایی و 6 مرکز هم متعلق به بخش خصوصی است.

فرماندار بیله سوار یادآورشد: همچنین بر اساس تمهیدات اتخاذ 
شده سیلوی روح کندی از فردا محصول کشاورزان را خریداری خواهد کرد.

وی در خصوص قیمت گندم هم گفت: قیمت خرید گندم به ازای هر کیلوگرم 11۵ هزار ریال است. علاوه بر این 1۵ هزار ریال 
یارانه تولید گندم و ۲۰ هزار ریال هم تشویقی است و هر کیلوگرم گندم 1۵۰ هزار ریال خریداری خواهد شد.

اصغری اضافه کرد: رطوبت گندم قابل خرید در ســایر اســتان ها و شهرستان ها 1۲ درصد و در شهرستان بیله سوار 14 درصد 
پیش بینی شده است و در صورت داشتن رطوبت بالاتر از این میزان گندم خریداری نخواهد شد.

فرماندار همچنین گفت: در راستای پیشگیری از وقوع هرگونه آتش سوزی و بروز خسارت احتمالی، اکیپ مهار آتش سوزی در 
پمپاژ شماره هشت پیش بینی شده است.

وی افزود: خشکسالی امسال خسارت های جبران ناپذیری به کشاورزی بیله سوار به ویژه محصول گندم وارد شده است که در این 
راستا جلسات متعددی با حضور مدیران مربوطه برگزار و تمهیداتی برای حمایت از کشاورزان اتخاذ شده است.

اصغری اضافه کرد: از مجموع 13۵ هزار هکتار اراضی کشاورزی بیله سوار، ۸۰ هزار هکتار به کشت گندم، ۹ هزار و ۵۰۰ هکتار به 
کشت عدس و حبوبات، 1۲ هزار و 3۰۰ هکتار به کشت جو و یک هزار و 33۵ هکتار به کشت کلزا اختصاص یافته است.

فرماندار بیله سوار با بیان اینکه امسال محصول جو به صورت توافقی خریداری خواهد شد، گفت: امسال یک مرکز برای خرید 
دانه های روغنی کلزا پیش بینی شده است که از این هفته خرید خود را آغاز خواهد کرد.

بر اساس این گزارش ، علی نوبخت مدیرکل غله و خدمات بازرگانی استان اردبیل هم در این نشست اظهار کرد: قیمت خرید 
تضمینی گندم نسبت به سال گذشته ۲3 درصدی داشته است و هر کیلوگرم گندم 1۵۰ هزار ریال با لحاظ کردن یک درصد افت 

مفید و چهار درصد افت غیرمفید خریداری می شود.
وی با بیان اینکه نگهداری گندم در انبار بدون ثبت در ســامانه، قاچاق محســوب شده و علاوه بر مصادره آن به نفع دولت، به 
تعزیرات معرفی خواهد شد، گفت: کشاورزانی که می خواهند محصول تولیدی خود را تحویل بدهند حتما باید اطلاعات خود را در 

سامانه پهنه بندی وزارت جهاد کشاورزی ثبت و یا بروز رسانی کنند.

 رییس انجمن ملی خرما ایران با بیان اینکه پارسال صادرات 
خرمــا ایران4۰۰ میلیــون دلار ارزآوری برای کشــور به همراه 
داشــت، گفت: این صنعت ظرفیت ارزآوری سالیانه یک میلیارد 

دلاری را دارد.
محسن رشیدفرخی در نشست خبری درباره وضعیت صادرات 
این محصول، افزود: ســال گذشــته یک میلیون و 3۰۰ هزار تن 
خرما در کشور تولید شد که هر ساله بین ۲۰ تا 3۰ درصد آن به 

کشورهای هدف صادر می شود.
رییــس انجمن ملی خرما ایران با اشــاره به اینکه ایران رتبه 

دوم تولید خرما جهان را دارد، اظهار داشت: از ۷۵ مقصد صادراتی خرمای ایران، بیشترین صادرات به کشورهای امریکا و چین 
انجام می شود.

وی اضافه کرد: براســاس آمارها، خرمای مورد نیاز کشــور تامین است و سرانه مصرف کشور نزدیک به هشت کیلوگرم برای 
هر نفر برآورد شده است.

این مقام صنفی تصریح کرد: صنعت خرما ایران برای 1.۵ میلیون نفر اشــتغال مســتقیم و برای چهار میلیون نفر اشــتغال 
غیرمستقیم ایجاد کرده است که حمایت از این صنعت علاوه بر افزایش اشتغالزایی و حفظ تولید می تواند در افزایش ارزآوری 

به کشور اثرگذار باشد.
رشیدفرخی، یکی از مشکلات این بخش را تصمیم گیری های خلق الساعه در بحث ممنوعیت صادرات دانست و گفت: میزان 
تولید کشور بیش از نیاز داخلی است بنابراین ما در هیچ مقطع زمانی دچار کمبود برای عرضه این محصول در بازار داخلی نشده 

ایم، اما هر ساله برای ماه مبارک رمضان ممنوعیت صادرات اعمال می شود که این امر به ضرر بازار است.
وی درباره قیمت گذاری خرما افزود: قیمت خرما باید مبتنی بر نرخ تورم و افزایش هزینه های تولید محاسبه شود و قیمتگذاری 

دستوری برای خرید یا فروش آن معنا ندارد.
رییس انجمن ملی خرما ایران اظهار داشت: نهاده های مورد نیاز تولید این محصول در سه سال گذشته 6۰۰ درصد افزایش 

یافته است، بنابراین نباید توقع داشته باشیم که قیمت خرما افزایش نداشته باشد.
وی، کیفیت، فراوری و بسته بندی خرما را از اولویت های این صنعت برشمرد و گفت: حمایت از این صنعت می تواند موجب 

تولید کیفی، افزایش فراورده های این محصول و بسته بندی های شکیل برای مصارف داخل و خارج از کشور شود.
وی با بیان اینکه بین 6۰ تا 6۵ درصد نخیلات کشور غرقابی است، این فرایند را فاجعه دانست و افزود: با توجه به خشکسالی 
های پی در پی و تنش آبی اکثر اســتان های خرماخیز کشــور از جمله استان کرمان با مشکل جدی کم آبی روبه رو هستند که 

این امر می تواند کاهش تولید را در پی داشته باشد.

ایران دومین تولیدکننده بزرگ خرما در جهان
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رتبه دوم انجمن حمایت 
از زندانیان استان یزد در 
کشور

محمد رضا حدادزاده درهمایش نسیم مهرگفت: از بین 2500 خانواده زندانی در شهر یزد با رصد و پالایش های صورت گرفته 800 خانواده تحت پوشش حمایت های انجمن حمایت از زندانیان 
استان قرار دارند.

وی افزود: با سیاست دادگستری کل واداره کل زندان ها و اقدامات تامینی و تربیتی استان شرایط لازم برای بازگشت 300 زندانی غیر بومی به استان های خود فراهم شد که به طبع آن خانواه 
آنان نیز از استان مهاجرت نمودند.

 دادستان عمومی و انقلاب مرکز استان گفت: توجه به توانمندسازی خانواده زندانیا ن به ویژه در حوزه اشتغال از سیاست های اصلی این انجمن است.
وی با تقدیر از حمایت های خیران استان از انجمن حمایت از خانواده زندانیان گفت: در این حوزه نیز تلاش شده تا از کمک خیران در جهت تولید و اشتغال با هدف رسیدن به درآمد پایدار 

استفاده شود.شایان ذکر است همایش نسیم مهر به مناسبت روز حمایت از خانواده زندانیان به میزبانی کانون اصلاح و تربیت یزد برگزار شد.

مزدک جمشیدی    |  شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با انتشار اطلاعیه ای به تکذیب شایعات منتشر شده درباره کیفیت و 
افزایش قیمت بنزین پرداخته است.

رد شایعه افزایش قیمت بنزین

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران

سه شنبه 1402/03/09
شماره : 1413

پالایشگاه های ایران 
روزانه توان تولید ۷۵ 
میلیون لیتر بنزین با 

 کیفیت 
یورو ۴ و ۵ را دارند.

 شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران با انتشار اطلاعیه ای به تکذیب شایعات منتشر شده درباره گرانی بنزین 
پرداخت. در این اطلاعیه آمده است:اخبار مربوط به بنزین در کشور همواره با حساسیتی بسیار بالاتر از سایر مسائل از سوی جامعه 
و افکار عمومی دنبال می شود. تا آنجا که حتی هر شایعه ای که در فضای مجازی منتشر می شود تا چند روز واکنش های بسیاری 
را ایجاد می کند.از همین رو هر تصمیمی که در این زمینه گرفته می شود، چه مربوط به کارت سوخت باشد یا استاندارد بنزین، به 

شایعه گرانی این سوخت در فضای مجازی می انجامد.
برخی رسانه ها نیز برای جا نماندن از بازار داغ شایعات بنزینی، هر روز بر طبل این شایعات به بهانه تایید و تکذیب می کوبند و 

در دهه های گذشته به مسئله آمایش در اجرای پروژه ها توجه نشده است

گلستان پیشتاز در تولید نهال

شهرکرد - مصیبی- رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان چهارمحال و بختیاری: 
تعهد اعتباری چهارمحال و بختیاری در سال گذشته از محل اعتبارات سفر ریاست جمهوری 
حدود چهار هزار و 2۷0 میلیارد تومان بود که اعتبار کمی نیست و استان در رتبه های 
بالا در تخصیص اعتبار قرار گرفته است.علی شهریارپور گفت: رویکرد کلی وضعیت مالی 
استان  در خصوص عملکرد اعتبارات هزینه ای و اعتبارات تملک دارایی های سرمایه ای 
اســتان  در ابتدای ســال گذشته 385 میلیارد تومان بوده که از این مبلغ ، اعتبار برای 
پرداخت حقوق کارکنان دولت و سایر اعتبارات هزینه ای بالغ بر ۱33 میلیارد تومان  به 
استان ابلاغ شد که با پیگیری های صورت گرفته ۱2 میلیارد و ۶00 میلیون تومان به سر 
فصل حقوق و 5۶ میلیارد و ۷00 میلیون تومان در سر فصل سایر به اعتبارات هزینه ای 
افزوده شد  که در کل به 588 میلیارد تومان رسید و در مجموع ۹۷.2 درصد اعتبارات 
هزینه ای تخصیص داده شد گرچه نیاز استان بیشتر بوده است.وی افزود : اعتبارات تملک 
دارایی های سرمایه ای استان که از منابع مختلف و توازن استانی تامین می شود در سال 
گذشته یک هزار و 223 میلیارد تومان بود که از این میزان یک هزار و ۴ میلیارد تومان 
ابلاغ شــده و ۷20 میلیارد تومان آن تخصیص  پیدا کرده و نســبت تخصیص به ابلاغ 
اعتبارات ۷8.۴ درصد می باشد که در کل ۷۴ درصد از تعهدات سفر ریاست جمهوری 
در سال گذشته عملیاتی شده است .رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان تصریح 
نمود که در مجموع تعهد اعتباری چهارمحال و بختیاری در سال گذشته از محل اعتبارات 

سفر ریاست جمهوری حدود چهار هزار و 2۷0 میلیارد تومان بود که اعتبار کمی نیست 
و استان در رتبه های بالا در تخصیص اعتبار قرار گرفته که تا پایان سال گذشته سه هزار 
و ۱۶3 میلیارد تومان از این اعتبارات به استان تخصیص پیدا کرده و دستگاهها باید منابع 
را جذب کنند و از محل اعتبارات تخصیصی سفر ریاست جمهوری و همچنین استانی 
تاکنون  یکهزار و ۹00میلیارد تومان جذب نشده است . که باید توجه داشت که تا شهریور 
سال جاری مهلت  جذب برای اعتبارات وجود دارد . وی افزود : اولویت برنامه های اجرایی 
رفع تنش آبی و گسترش راه های ریلی و هوایی و زیر ساخت های گردشگری ، فرهنگی  
، سلامت و منابع طبیعی و ... می باشد که از مهمترین جهت گیری های جذب اعتبارات 

سال گذشته و همچنین سال جاری اجرای طرح آبرسانی به نیمی از جمعیت استان که 
از یکهزار و ۶5 میلیارد تومان اعتبار آن تاکنون ۴85 میلیارد تومان اعتبار در سال گذشته 
جذب شده است .شهریارپور گفت : توجه ویژه دولت به رشد تولید و ارتقاء بهره وری است 
و رفع دغدغه بیکاری که باید اقداماتی انجام شود تا نرخ بیکاری کاهش پیدا کند بر همین 
اساس تعهد استان در ایجاد فرصت های شغلی در سال گذشته ، ایجاد ۱۹ هزار و 3۶۴ 
فرصت شغلی جدید بود که  در نهایت 22 هزار و ۴۶3 فرصت شغلی ایجاد شد و هدف 
گذاری ســال جدید ایجاد 20 هزار و ۱۹ فرصت شغلی است.وی افزود : در حال حاضر 
۶۹0 پروژه نیمه تمام ملی و استانی در استان وجود دارد که حدود 20 هزار میلیارد تومان 
اعتبار برای تکمیل این پروژه ها مورد نیاز می باشد و با توجه به اینکه هر ساله پروژه های 
جدیدی برای استان تعریف می شود و نیز بخشی از پروژه ها افتتاح می  شود  بنابراین آمار 
پروژه های نیمه تمام تغییرات محسوسی پیدا نمی کند.رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی 
استان اظهار داشت باید  توازن در توزیع اعتبارات  ایجاد شود تا اعتبارات به یک سمت 
مشخص سوق پیدا نکند و تمامی بخش ها و شهرستان ها دیده شوند و توزیع مناسب و 
متناسب با نیاز و ظرفیت ها و آمایش باشد ، یکی از دلایل عدم پیشرفت و توسعه استان 
در دهه های گذشــته این بود که به مسئله آمایش در اجرای پروژه ها توجه نشده است، 
سند آمایش استان سال گذشته ابلاغ شد و درصدد هستیم تا زمینه اجرایی آن را فراهم 

کنیم و جهت گیری آمایش انجام شود .

 علی اصغر نیکویی در حاشیه بازدید خبرنگاران از نهالستان تاویرعلی آباد کتول اظهار 
کرد:در راستای اجرای  طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت، گلستان موظف به تولید 
۹ میلیون و۶۴0 هزار اصله نهال طی یکسال در نهالستان های دولتی و خصوصی در سطح 
استان می باشد. به گزارش روابط عمومی اداره کل  منابع طبیعی وآبخیز داری گلستان 
، رئیس اداره جنگلکاری و پارک ها و ذخیره گاه های جنگلی اداره کل منابع طبیعی و 
آبخیزداری استان گلستان گفت: حال محیط زیست ما خوب نیست و برای این موضوع 
باید همه دست به دست همه داده و در کنار منابع طبیعی باشند. علی اصغر نیکویی در 
حاشیه بازدید خبرنگاران از نهالستان تاویرعلی آباد کتول اظهار کرد: در راستای اجرای  
طرح مردمی کاشت یک میلیارد درخت، گلستان موظف به تولید ۹ میلیون و۶۴0 هزار 
اصله نهال طی یکسال است.نیکویی گفت: در راستای اجرای  طرح مردمی کاشت یک 
میلیارد درخت در سطح کشور، 250 میلیون اصله نهال تولید و کشت خواهد شد که 

این میزان طی چهار سال به یک میلیارد اصله نهال میباشد.
علی نیکویی گفت:طرح مردمی کاشــت یک میلیارد درخت یک طرح مکان محور 
است و تمامی درختان در مکان های مطالعه شده کاشته می شود و تمامی عرصه هایی 
که جنگل کاری می شــود باید فرم شناسنامه فنی داشته باشد و به صورت آنلاین در 
سامانه مربوطه بارگذاری شود.رئیس اداره جنگلکاری و پارک ها و ذخیره گاهای جنگلی  
افزود:طرح کاشت یک میلیارد درخت در کشور از یک سند پشتیبان برخوردار است و 
این سند توسط دفتر شورای عالی جنگل و با همکاری معاونت امور جنگل تهیه و در 
اختیار صاحب نظران، اســاتید، مدیران و مرکز تحقیقات جنگل ها و مراتع قرار گرفت 
و نظرات تکمیلی آنان اخذ شــده است.وی در این خصوص ادامه داد و گفت: گلستان 
در تولید نهال توانســت در ســطح کشور پیشتاز باشد تا جایی که درخواست از برخی 
استانهای کشور برای تهیه و کاشت نهال داشتیم.وی افزود: این نهال ها در نهالستان های 

دولتی قپان شهرستان کلاله، قرق شهرستان گرگان، سوسرا شهرستان آزادشهر و تاویر 
شهرستان علی آباد تولید می شود.

وی با اشاره به اینکه نهال های تولیدی در سه بخش مورد استفاده قرار می گیرد، 
یادآور شــد: این نهال ها با هدف توسعه، احیا و غنی سازی عرصه های جنگلی، توسعه 
فضای سبز و زراعت چوب کشت می شود.وی در ادامه گفت: گونه های بلوط، داغداغان، 
افرا، انجیلی و زبان گنجشک به عنوان گونه های جنگلی و گونه سنجد تلخ، سرو نقره ای، 
سرو خمره ای و سرو شیراز به عنوان گونه های فضای سبز و گونه اکالیپتوس و صنوبر به 
عنوان گونه های زراعت چوب در نظر گرفته شــده است.وی ادامه داد: خوشبختانه این 
نهالســتان توانایی این را دارد که هر سه بخش احیا و غنی سازی عرصه های جنگلی، 
توسعه فضای سبز و زراعت چوب را تولید کرده و به قیمت دولتی از آنها خریداری شده 

و در اختیار مردم به صورت رایگان قرار دهیم.

  معاون وزیر راه و شهرسازی:پیمانکار ساخت 
راه آهن بوشهر به شیراز تعیین شد 

مدیرعامل شــرکت ساخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشــور گفت: در طــول 500 کیلومتر 
ساخت راه آهن بوشهر به شیراز پیمانکار حدود ۷0 

تا 80 درصد مسیر مشخص شده است. 
به گزارش پایگاه خبری وزارت راه و شهرسازی از 
بوشهر خیرالله خادمی معاون وزیر راه و شهرسازی 
و مدیرعامل شرکت ســاخت و توسعه زیربناهای 
حمل ونقل کشــور بــا بیان اینکــه در طول 500 
کیلومتر ساخت راه آهن بوشهر به شیراز پیمانکار 
حدود ۷0 تا 80 درصد مسیر مشخص شده است، 
افزود: در طول 500 کیلومتر ساخت راه آهن بوشهر 
به شیراز، پیمانکار ۷0 تا 80 درصد مسیر مشخص 
شده که امیدواریم هرچه سریعتر عملیات اجرایی 
ان آغاز شود. وی گفت: یکی از خبرهای خوش برای 
استان بوشهر و کشور صدور مجوز ساخت یکی از 
کریدورهای ریلی اصلی ایران است که بوشهر را به 
شــبکه اصلی ریلی کشورمتصل می کند.خادمی با 
بیان اینکه به دستور رهبر انقلاب اعتبار اجرای این 
طرح تامین شده است افزود: اجرای بخشی از طرح 
در گذشته آغاز شد که به دلیل کمبود منابع مالی 
در سال های گذشته به کندی پیش رفته است و با 
دستور رهبر انقلاب و عزم جزم دولت برای به نتیجه 
رساندن آن مناقصات برگزار شده و پیمانکاران قطعه 
قطعه تعیین شده است.وی گفت: بخشی اندکی از 
طرح مانده که تا 3 ماه آینده پیمانکاران آن مشخص 
می شوند.خادمی افزود: امیدواریم در آینده نزدیک 
کار در سرتاسر این محور ریلی شروع شود و عملیات 
اجرایی با دستور رئیس جمهور و با حضور وزیر راه و 

شهرسازی به صورت رسمی انجام شود.

 در جلسه شورای اداری شهرستان های 
طبس، فردوس و بشــرویه بــا حضور دکتر 
قالیباف: از اقدامات شرکت گاز استان خراسان 

جنوبی تقدیر شد

بیرجند - محمد قربانی -جلســه شورای اداری 
شهرستان های طبس، فردوس و بشرویه با حضور دکتر 
قالیباف، رئیس مجلس شورای اسلامی در شهرستان 
طبس برگزار شد و استاندار خراسان جنوبی و نماینده 
مردم شهرستان های بشرویه، سرایان، طبس و فردوس 
از اقدامات شرک گاز استان تجلیل کردند.جواد قناعت 
استاندار خراسان جنوبی در این جلسه گفت: برگزاری 
جشن پایان گازرسانی به روستا های بالای 20 خانوار 
استان در دولت سیزدهم اتفاق بسیار مبارکی است 
و اکنون شاهد بهره مندی تمامی شهر ها، روستا های 
بالای 20 خانوار و شهرک های صنعتی استان خراسان 
جنوبی از گاز طبیعی هســتیم.وی ضمن تقدیر از 
اقدامات شــرکت گاز استان در دوران افت فشار گاز 
و با اشاره به اهمیت اتصال شبکه گازرسانی خراسان 
جنوبی به سه راهی دشتک-زابل-نهبندان گفت: با 
توجه به اینکه خراسان جنوبی در انتهای خط واقع 
شده است، اتصال به شبکه گازرسانی جنوب کشور 
می تواند احتمال قطعی گاز در شــرایط خاص را به 
حداقل برساند.قناعت افزود: مناقصه پروژه دشتک-

زابل-نهبندان برگزار و اعتبار این پروژه بالغ بر 8 هزار 
میلیارد تومان برآورد شده است و پیشبینی می شود 

تا زمستان ۱۴03 این پروژه به اتمام رسد.

این در حالی است که دولت همواره تاکید کرده که قیمت بنزین در سال جاری افزایش نخواهد داشت.
البته شایعات بنزینی فقط مربوط به قیمت نیست و هر بار که افزایش قیمت بنزین تکذیب شده، بلافاصله 
سر و کله اخبار مربوط به کیفیت بنزین پیدا می شود.بنزین مصرف داخلی هم عموماً کیفیت یورو ۴ دارد و 
مناسب است؛ اما با توجه به مصرف بالای بنزین در کشور، مقداری از آن هم بنزین با اکتان 8۷ است که مشکلی 
 از لحاظ کارکرد خودرو ایجاد نمی کند.پالایشگاه های ایران روزانه توان تولید ۷5 میلیون لیتر بنزین با کیفیت 
یورو ۴ و 5 را دارند که نشــان می دهد ظرفیت تولید بنزین با این استاندارد در کشور حدود ۷0 درصد 
از کل ظرفیت اســت.بنابراین، برخی ادعاها مبنی بر اینکه فقط 38 درصد از بنزین تولیدی در کشــور 
اســتاندارد است، درست نیست. آمارهای تولید در ۱0 پالایشگاه کشور در کنار نمونه گیری هایی که از 
 بنزین تولیدی و توزیعی در کشور از سوی سازمان استاندارد و سازمان محیط زیست می شود نیز این ادعا 
را تکذیب می کند.همچنین در پالایشگاه های کشور، طرح های بهینه سازی و کیفی سازی فرآورده های نفتی 
در حال اجرا است که در آخرین مورد، در آخرین روز سال گذشته، طرح توسعه پالایشگاه آبادان توسط 
رئیس جمهوری مورد بهره برداری قرار گرفت که علاوه بر ارتقای کیفیت تولید بنزین، حجم تولید را نیز 
افزایش داده است و کمک کرد تا در ایام نوروز که رکورد مصرف بنزین چند بار شکسته شد، مشکلی در 

تامین این سوخت در هیچ نقطه ای از کشور ایجاد نشود.
موضوع کیفیت بنزین یکی از مواردی است که شایعات فراوانی حول و حوش آن مطرح می شود؛ اما 

اصلی ترین شایعه در حوزه بنزین مربوط به شایعه گرانی آن است.
این شایعات یک بار هم زمان با تصوب قانون بودجه مطرح می شود و بار دیگر به بهانه ورود به سال 
جدید بر سر زبان ها می افتد. گاهی صحبت درخصوص مصرف بالای بنزین و لزوم توجه به بهینه سازی 
مصرف، بهانه ای برای داغ شدن تنور شایعه گرانی بنزین می شود و در آخرین مورد نیز ساماندهی کارت 

سوخت جایگاهداران، گرانی بنزین را به سرخط خبرها باز می گرداند.
این در شرایطی است که دولت سیزدهم همواره اعلام کرده است که افزایش قیمت بنزین در دستور 

کار نیست و حتی تأکید شده که بر اساس قانون بودجه سال ۱۴02، قیمت بنزین تغییر نخواهد کرد.
البته در قانون بودجه امســال تأکید شــده که باید تا پایان شش ماهه اول امسال، استفاده از کارت 
ســوخت شخصی به ۹0 درصد برسد و در همین رابطه، دولت بعد از پایان تعطیلات نوروز، ساماندهی 
کارت ســوخت جایگاهداران را با هدف نظارت بر مصرف و کاهش قاچاق سوخت در کنار اجرای طرح 

کدینگ در استان های مرزی مانند استان سیستان و بلوچستان به اجرا در آورد.
البته هم زمان با اجرای این طرح، تأکید شد که کارت جایگاه ها به طور کامل جمع نمی شود و در هر 
جایگاه با توجه به نیاز، تعدادی کارت باقی خواهد ماند.بررسی های میدانی در چند هفته اخیر نیز نشان 
می دهد که مشکلی در توزیع سوخت با ساماندهی کارت جایگاهداران ایجاد نشده و تغییری در جریان 
سوخت گیری به وجود نیامده است.بنابراین، این طرح دولت در شرایطی که اصلاح سیاست های قیمتی در 
نظام سوخت کشور اجرا نمی شود، موفق بوده و توانسته رصد مصرف بنزین را تا حد زیادی امکان پذیر کند.

در واقع دولت تلاش کرده تا بدون آنکه با افزایش قیمت سوخت، فشاری مضاعف بر معیشت مردم 
تحمیل کند، مصرف بنزین را کنترل کرده و علاوه بر اجرای صریح قانون برای اســتفاده از کارت های 
سوخت شخصی، برای کنترل مصرف بنزین نیز گامی مهم بردارد.با توجه به این موارد، مشخص نیست 
که با وجود تأکید چند باره دولت مبنی بر عدم افزایش قیمت بنزین، چرا همچنان برخی از رسانه های 

رسمی و غیررسمی شایعه گرانی بنزین را مطرح می کنند؟

رئیس اداره جنگلکاری و پارک ها و ذخیره گاهای جنگلی اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان گلستان

 پایان عملیات تعمیرات اساسی در شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند
 عملیات تعمیرات اساسی، تخلیه و بارگیری کاتالیست های خط A از واحد RCD در 
شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند با موفقیت به پایان رسید و واحد مذکور در 
مدار تولید قرار گرفت.به گزارش از شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی ایران، 
با موافقت مدیرعامل شرکت پالایش نفت امام خمینی )ره( شازند و با همت و تلاش کلیه 
مدیران، رؤسای عملیاتی و ستادی و عزم و اراده همکاران متعهد این شرکت، عملیات 
سنگین تعمیرات اساسی، تخلیه و بارگیری کاتالیست های خط A از واحد RCD با نیل به 
اهداف از پیش تعیین شده، زودتر از موعد مقرر و بدون هیچ  حادثه ای با موفقیت به اتمام 

رسید و واحد مذکور در مدار تولید قرار گرفت.
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سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قزوین گفت: آموزش، توانمندسازی و مهارت افزایی به شکل عمومی و تخصصی از مهمترین تکالیف مجموعه حاکمیت به سازمان های 
مردم نهاد است و این فضا بایستی روز به روز نیز تقویت شود.

عباس کاظمی در نشست های هم افزایی و توانمندسازی سازمان های مردم نهاد، گروه ها و مجموعه های مردمی استان قزوین، افزود: سند تحول دولت مردمی که در ابتدا منتشر شده است سند 
محکمی برای توجه ویژه دولت به مجموعه های مردمی است و دولت در این زمینه مصمم می باشد.وی تصریح کرد: دیدگاه ها و منظومه فکری امامین انقلاب یکی دیگر از اسناد توجه حاکمیت به 
مردم است و در منظومه فکری امام خمینی )ره( و رهبر معظم انقلاب نیز جایگاه کار مردمی بسیار بالاست.سرپرست معاونت سیاسی، امنیتی و اجتماعی استانداری قزوین با بیان اینکه سمن ها باید 
حق ظرفیت های مردمی را نه با نگاه تشریفاتی و سیاسی بلکه با ذات انقلابی ادا کنند، اضافه کرد: هویت بخشی و معرفی سمن ها یکی از موضوعات دیگری است که بایستی در بین خود مجموعه 

های مردمی و همچنین در دستگاه های حاکمیتی اجرایی شود تا بدین وسیله این ظرفیت ها به شکل بهتری در کشور مورد استفاده قرار گیرد.

آموزش و توانمندسازی 
مهمترین تکلیف حاکمیت به 
سازمان های مردم نهاد است

شهرستان داراب با بیش 
از پنج هزار و ۷۰۰ هکتار 

گلستان دیمی، حدود 
یک پنجم سطح زیر 

کشت گل محمدی کشور 
را به خود اختصاص داده 

است.

 رونق تولید در نخستین شهرک صنعتی 
غیر دولتی شیراز

ایران زمین  

مهدی جمشیدیان    |     استقرار صنایع در شهرک ها به منظور توسعه صنعتی و متمرکز شدن تولیدات در این بخش 
اهمیت بسیاری دارد؛ مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی شیراز نیز که معتقد است مهیا کردن زمینه برای حضور 

صنعتگران و فعالان اقتصادی نقش پر رنگی در تحقق شعار سال دارد , آغاز به کار صنعتگران در نخستین شهرک صنعتی 
غیر دولتی شیراز نوید بخش رونق تولید در این بخش است.

   شــهرکها و نواحی صنعتی استان گلستان 
توسط مخابرات به فیبر نوری مجهز می شوند 

با انعقاد تفاهم نامه ای ، تمامی شــهرک ها و 
نواحی صنعتی استان گلستان ، توسط مخابرات 

به فیبر نوری مجهز می شوند . 
ســیده حبیبه مومنی : خبرنگار گلستان -به 
گــزارش اداره روابط عمومــی مخابرات منطقه 
گلستان ، در راســتای انجام طرح نجما و توسعه 
فیبر نوری در استان ، تفاهم نامه ای بین شرکت 
شــهرکهای صنعتی استان گلســتان و مخابرات 
منعقد شــده که مقرر شــد بر اساس آن تمامی 
شهرکها و نواحی صنعتی استان گلستان توسط 

مخابرات مجهز به فیبر نوری شوند . 
دکتر غلامعلی شــهمرادی مدیــر مخابرات 
منطقه گلســتان بــا اعلام این خبر افــزود : در 
راســتای ایجاد رفــاه و بهره منــدی حداکثری 
مردم اســتان از ارتباطات مخابراتی ، طرح نجما 
 و تامین زیر ســاخت فیبر نــوری در تمام نقاط

 استان در دســتور کار است و بصورت مدون در 
حال اجراست . 

وی گفت : به همین جهت برای رونق اقتصاد 
و توسعه مراکز صنعتی ، تفاهم نامه ای با شرکت 
شهرک های صنعتی منعقد شده و بر همین اساس 
مخابرات منطقه گلســتان تمامی 24 شهرک و 
ناحیه در سطح استان را به زیر ساخت فیبر نوری 
مجهز می کند و خدمات و سرویسهای مخابراتی 
با کیفیت من جمله اینترنت پرسرعت FTTH را بر 

این بستر ارائه خواهد کرد . 
وی توسعه استان را درگرو ایجاد زیرساختهای 
مخابراتی مناســب دانســت و گفت : مخابرات 
رسالت خود را که ارتباط رسانی به نقاط مختلف 
اســتان هســت را با همــت و تــلاش کارکنان 
متخصــص و مجــرب را محقق کــرده و قطعا 
 در این زمینه مردم اســتان شــاهد بهره مندی 
 از سرویســها و خدمــات بــه روز و بــا کیفیت

 خواهند بود .

صنعتی شدن در استان فارس به عنوان یک تصمیم سرنوشت ساز به منظور توسعه اقتصادی و اجتماعی استان 
محســوب می شود. استقرار در شــهرک های صنعتی افزون بر تأمین امکانات زیربنایی به شکل مناسب، کامل، 
توجیه پذیر و اقتصادی این زمینه را فراهم می کند تا ضمن حفظ مســائل زیســت  محیطی با تجمیع واحدهای 
صنعتی در کنار یکدیگر، شرایط ایجاد همکاری های جدید میسر و هم افزایی واحدهای صنعتی بیشتر شود. در 
حقیقت ایجاد شهرک های صنعتی می تواند در تثبیت و نگه داشت جمعیت در نواحی مختلف، تأمین اشتغال و 

افزایش درآمد مؤثر باشد.
در حال حاضر ایجاد شهرک های صنعتی غیردولتی در راستای تحقق فرمایشات رهبر معظم انقلاب در زمینه 
کاهش تصدی گری بخش دولتی و نیز در اجرای اصل 44 قانون اساسی و با هدف استفاده از ظرفیت های بخش 
خصوصی برای ایجاد زیرســاخت های اســتقرار واحدهای صنعتی در قالب شهرک های صنعتی غیردولتی انجام 
می شــود. در این میان اما معضل نبود زمین در شــهرک های صنعتی به مشکل بزرگی برای واحدهای تولیدی 
تبدیل شده است، این معضل باعث شده واحدهای تولیدی که محل مورد نیاز خود را اجاره می کنند با مشکلات 

بسیاری مواجه شوند.

روزنامه اقتصادی اجتماعی 
سراسری صبح ایران
سه شنبه 1402/03/09
شماره : 1413

  تأکید استانداری فارس بر لزوم اصلاح فرآیند واگذاری زمین در شهرک صنعتی شیراز
اســتاندار فارس هم از ابتدای شــروع فعالیت های خود در دولت ســیزدهم تاکنون تأکید بسیاری بر ضرورت استقرار 
 هــر چه ســریعتر واحدهای صنعتی در شــهرک صنعتی شــیراز و حل مشــکلات مربــوط به واگــذاری زمین در این

 شهرک داشته است.
محمدهادی ایمانیه ۱4 آذرماه ۱4۰۰ در بازدید از ۱۰ واحد تولیدی و صنعتی مستقر در شهرک صنعتی بزرگ شیراز، 
اظهار کرد: فعالیت ها و اقدامات انجام گرفته مدیران و صنعتگران قابل تقدیر است و ما مکلف به برطرف کردن مشکلاتی 

که در شهرک صنعتی شیراز وجود دارد، هستیم و باید در زمینه رفع موانع تولید کمک کنیم.
وی بر لزوم اصلاح فرآیند واگذاری زمین در شــهرک صنعتی شــیراز تأکید کرد و گفت: فراتر از مدیریت باید تدابیری 

لحاظ شود تا واگذاری ها قبل از صدور پروانه بهره برداری ممنوع شود و این به ضعف قوانین مرتبط ست.
استاندار فارس ادامه داد: در شهرک های صنعتی به ویژه شهرک صنعتی بزرگ شیراز امکان اشتغالزایی بیشتری وجود 
دارد و بر اســاس اطلاعات دریافتی حدود یک هزار و 2۰۰ پروانه بهره برداری در این شــهرک وجود دارد که ۹۰۰ مورد 
آن فعالیت تولیدی دارند و به نوعی آمار 4۰ درصدی ظرفیت فعال و اشتغال بکارگیری شدن بالغ بر 2۷ هزار نفر در این 

شهرک را نشان می دهد که لازم است به افزایش این آمار و این مهم توجه جدی شود.
۱۳ اردیبهشت ۱4۰2 هم مدیر عامل شرکت شهرک های صنعتی فارس اعلام کرد:پروانه بهره برداری شهرک صنعتی 
غیر دولتی شرکت توسعه صنایع و صادرات فارس، به عنوان نخستین شهرک صنعتی غیر دولتی در مرکز استان صادر و 

به ایجاد کنندگان این شهرک اعطا شد.

  پروانه بهره برداری نخستین شهرک صنعتی خصوصی در شیراز
اخیرا نیز مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی شــیراز که معتقد اســت مهیا کردن زمینه برای حضور صنعتگران و فعالان 
اقتصادی نقش پر رنگی در تحقق شعار سال دارد، نوید آغاز به کار صنعتگران در نخستین شهرک صنعتی غیر دولتی شیراز 

را داده و اعلام کرده است که اولین شهرک صنعتی به زودی پذیرای صنعتگران خواهد بود.
ســعید مصفا در این باره گفت: پروانه بهره برداری نخســتین شــهرک صنعتی خصوصی مرکز استان پهناور فارس در 
اردیبهشــت ماه ســال جاری و با هدف بستر سازی و افزایش ظرفیت واگذاری زمین صنعتی به متقاضیان سرمایه گذاری 

پس از طی شدن فرآیندهای قانونی صادر شد.
وی افزود: منطقه ویژه اقتصادی شیراز امکانات لازم جهت راه اندازی کارگاه های کوچک، متوسط و بزرگ در مجموعه 
شهرک صنعتی غیر دولتی را برای صنعتگران فراهم می کند و تسهیل در امور راه اندازی و رونق اقتصاد و اشتغال استان و 

شیراز برای صنعتگران جهت راه اندازی کسب و کار در دستور کار این منطقه قرار دارد.
او با اشاره به فعالیت های انجام شده جهت تأمین و فراهم کردن کامل زیر ساخت ها در نخستین شهرک صنعتی غیر 
دولتی مرکز اســتان فارس، گفت: در حال حاضر دیوارهای اطراف این شــهرک محصور شــده و عملیات زیر ساخت های 

خیابان های اصلی آن تکمیل شده است. 

  عملیات تک لبه گذاری خیابان های فرعی شهرک
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی شیراز با بیان اینکه هم اکنون عملیات تک لبه گذاری خیابان های فرعی شهرک صنعتی 
خصوصی در حال انجام است،به روند تأمین آب، برق، گاز و مخابرات با هماهنگی دستگاه.های ذیربط جهت سهولت امور 
صنعتگران و سرمایه گذاران اشاره کرد و افزود: در جهت تامین تمام زیر ساخت ها و تسهیل در امور صنعتگران و تسریع 

در روند واگذاری ها در حال انعقاد قرارداد با سازمان های مربوطه هستیم.
مصفا ادامه داد:تاکنون افراد زیادی جهت دریافت زمین و سرمایه گذاری در شهرک صنعتی غیر دولتی شرکت توسعه 

صنایع و صادرات فارس یعنی منطقه ویژه اقتصادی شیراز به ما مراجعه کرده اند.

  پاسخی برای نیاز سرمایه گذاران در فارس
وی گفت: قطعا راه اندازی این شهرک صنعتی بخش قابل توجهی از نیاز سرمایه گذاران در شیراز و استان را پاسخ خواهد 

داد و فرآیند جذب سرمایه گذار و توسعه صنعتی و ایجاد اشتغال پایدار شتاب می گیرد . 
مدیر عامل منطقه ویژه اقتصادی شیراز از واگذاری زمین های شهرک صنعتی غیر دولتی در آینده ای نزدیک خبر داد و 
گفت: متقاضیان، صنعتگران و سرمایه گذاران می توانند روند واگذاری زمین های مناسب مورد نظر را از طریق وب سایت 

منطقه ویژه اقتصادی شیراز پیگیری کنند.

شکراله سعادتی 
رئیس اداره ثبت اسنادواملاک شهرستان بوشهر
ازطرف محمدرضا عرفانیان

 آگهی موضوع ماده 3قانون وماده13آئین نامه تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی اراضی وساختمان های فاقد سند رسمی

برابر رای شماره 140160324009003644-1401/11/30هیات موضوع 
قانـون تعییـن تکلیـف وضعیت ثبتـی اراضی وسـاختمان های فاقد سندرسـمی 
مسـتقر در واحـد ثبتـی بوشـهر تصرفـات مالکانـه و بلامعـارض متقاضـی خانـم 
زینـب حیـدری فرزنـد غلامرضابـه شـماره شناسـنامه 6100148579صـادره 
ازشـبانکاره بـه شـماره ملی 6100148579 درقسـمتی ازشـش دانگ یکباب 
ساختمان به مساحت 125/07مترمربع پلاک 23فرعی از2660اصلی مفروزی 
و مجزا شـده ازاصلی واقع دربخش2 بوشـهرخریداری ازمالک رسـمی گردیده 
 اسـت لذابـه منظوراطـلاع عمـوم مراتـب در 2 نوبـت بـه فاصلـه 15روزآگهـی 
بـه صدورسـند مالکیـت متقاضـی  می شـود در صورتـی کـه اشـخاص نسـبت 
 اعتراضـی داشـته باشـند مـی تواننـد ازتاریـخ انتشـاراولین اگهـی بـه مـدت 
2 مـاه اعتـراض خودرابـه ایـن اداره تسـلیم وپـس ازاخـذ رسـید ظـرف مـدت 
یـک مـاه ازتاریخ تسـلیم اعتراض دادخواسـت خـود را به مرجـع قضایی تقدیم 
نمایندبدیهـی اسـت درصـورت انقضـای مـدت مذکـور وعـدم وصـول اعتـراض 

طبـق مقـررات سـند مالکیـت صادرخواهدشـد.  م الـف 203
تاریخ انتشارنوبت اول:1402/03/09
تاریخ انتشارنوبت دوم:1402/03/24
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آگهی های ویژه

ورود / دریافت اشتراک

هیچ آگهی مزایده مناقصه دیگری را 
از دست ندهید.

پیــرو آگهــی مزایــده امــاک مــازاد بانــک کشــاورزی 
اســتان آذربایجــان شــرقی منتشــره در روزنامــه آوای اقتصاد 
ــاند  ــاع می رس ــه اط ــورخ 1402/03/08 ب ــماره 1412 م ــه ش ب
ــا پایــان وقــت اداری روز پنــج شــنبه  طالبیــن مــی تواننــد ت
مــورخ 1402/03/11 اســناد مزایــده را از ســامانه ســتاد دریافــت و 
تــا پایــان وقت اداری روز دوشــنبه مــورخ 1402/03/22 نســبت 
بــه ثبــت و بارگــذاری  اســناد در ســامانه یــاد شــده اقــدام نمایند.

اصلاحیه آگهی

آگهی شرکت درمناقصه یک مرحله ای

       جما ل اسدی - مدير كل بنياد شهيد و امور ايثارگران -  استان ايلام شناسه: 1505171

 الــف: نــام دســتگاه مناقصــه گــذار:  اداره كل  بنيــاد شــهيد
 و امور ايثارگران استان ايلام.

ــاد  ــرات ســاختمانهای اداری بني  ب : شــرح موضــوع مناقصــه :  تعمي
ــه ــق نقش ــتان طب ــتاد اس ــوان  و س ــلام  - اي ــتانهای اي ــهيد شهرس  ش

 و مشخصات فنی  ضميمه مدارك مناقصه.
 پ: کلیــه شــرکت هــای واجــد شــرایط متقاضــی شــرکت در مناقصــه مــی توانند 
جهــت دریافــت اســناد مناقصــه از تاریــخ 1402/03/07 لغایــت 1402/03/10 بــه 

ســامانه تــدارکات الکترونیــک دولــت ) ســامانه ســتاد ( مراجعــه نماینــد.
 ت: مهلــت بارگــذاری پیشــنهادات تــا ســاعت 15 روز 1402/03/22  بــه 
نشــانی فــوق الذکــردر ســامانه ســتاد بــوده و بعــد از بارگــذاری نیــز مــی بایســت 
ــه آدرس  ــاد - ب ــل اداره حراســت بنی ــی تحوی ــه صــورت فیزیک ــدارک را ب ــن م ای
ــهید و ــاد ش ــدرس اداره کل بنی ــوار م ــدای بل ــوری ابت ــهید کش ــدان ش ــام می  ای

امور ایثارگران استان ایام نمایند.
ــه صــورت حضــوری تحویــل داده شــده و در  ــه مدارکــی کــه ب - بدیهــی اســت ب

ســامانه بارگــذاری نشــده باشــد ترتیــب اثــر داده نخواهــد شــد.
 ث: پیشــنهادات  مناقصــه گــران راس ســاعت 10 صبــح روز سه شــنبه 

مورخ 1402/03/23 در محل سالن جلسات بنیاد بازگشایی خواهند شد. 
 ح: میــزا ن ســپرده  شــرکت در مناقصــه )طبــق آئیــن نامــه تضمیــن بــراي معامــات 
دولتــي ، فقــط بــه صــورت ضمانــت نامــه بانکــي در وجــه اداره کل بنیــاد شــهید و امــور 

ایثارگــران اســتان ایــام( بــه مبلــغ  460/000/000  ريــال مــی باشــد.
ــاء  ــت به ــاس فهرس ــراي آن براس ــوده  و اج ــي ب ــوق  غیرعمران ــروژه ف  ج: پ

سال 1402 مي باشد.
ــاد ــی بنی ــع داخل ــی )مناب ــر عمران ــارات  غی ــل اعتب ــروژه از مح ــار پ  چ: اعتب

 بنیاد مرکز ( می باشد.
 خ:مدت زمان اجرای پیمان 3ماه )سه ماه ( شمسی می باشد.

 ح: بــه ایــن پــروژه تعدیــل و مابــه التفــاوت قیمــت مصالــح و همچنیــن تعدیــل 
نــرخ ارز تعلــق نمــی گیــرد.

د: کمیسیون مناقصه در رد و یا قبول پیشنهاد ها مختار است.
 ذ : هزینه انتشار آگهي بر عهده برنده مناقصه مي باشد.

 ز: شرايط پيمانكار : 
ــه 5 از  ــل رتب ــا حداق ــکاری ب ــرکت پیمان ــت ش ــی صاحی ــودن گواه 1 دارا ب

ــه . ــته ابنی ــزی در رش ــه ری ــت و برنام ــازمان مدیری س
2 ارائــه مــدارک: شــامل ثبــت شــرکت )آگهــي روزنامــه رســمي( و گواهــي تائیــد 
صاحیــت و حســن ســابقه در کارهــای قبلــی و نیــز اخــذ گواهــی تاییــد صاحیــت 
ــن  ــی.و همچنی ــاه اجتماع ــاون کار و رف ــکاری از اداره تع ــور پیمان ــی در ام ایمن
ــه و بودجــه  ــه کار، از ســازمان برنام ــاده ب ــت آم ــه ظرفی ــار نام ــرم اظه ــل ف تکمی

ــورخ 1397/12/28. ــماره 747894 م ــنامه ش ــوع بخش موض
3  ارائه مدارک دال بر داشتن توان مالي و توان اتمام کار در دوره زمانی تعیین شده .

ف
نام ردي

شهرستان
نوع پيمانمحل اجراي پروژهمبلغ برآورد رياليموضوع 

تعميرات ساختمانهای اداری بنياد شهيد ايلام -ايوان1 
شهرستانهای ايلام  - ايوان  و ستاد استان

 استان ايلام9.114.383.361
شهرستان های ايلام و ايوان

فهرست بهايی 
 موافقت نامه ای

ــاد  ــاختمانهای اداری بني ــرات س ــام در نظــر دارد تعمي ــران اســتان ای ــور ايثارگ ــهيد و ام ــاد ش اداره كل بني
شــهيد شهرســتانهای ايــلام  - ايــوان  و ســتاد اســتان را از طريــق مناقصــه بــه شــرح زيــر بــه پيمانــكار 

واجــد شــرايط واگــذار نمايــد.

تاسـیس موسسـه غیـر تجـاری اندیشـه نگر 
فراسـوی آریا درتاریـخ 1402/03/06 به شـماره ثبـت 55627 

بـه شناسـه ملـی 14012263631 ثبـت و امضـا ذیـل دفاترتکمیـل 
گردیـده کـه خاصـه آن بـه شـرح زیـر جهـت اطـاع عمـوم آگهی 
می گـردد. نـام : اندیشـه نگـر فراسـوی آریـا موسسـه غیـر تجـاری 
موضـو ع فعالیـت :حسـابداری، خدمـات مالـی و مشـاوره مدیریت. در 
صـورت ضرورت پـس از اخذ مجوزهـای لازم. مـدت فعالیـت : از تاریخ 
ثبـت بـه مـدت نامحـدود مرکـز اصلـی : اسـتان تهـران، شهرسـتان 
تهـران، بخـش مرکزی، شـهر تهـران، فتـح، بزرگـراه 65متـری فتح  
بن بسـت فتـح سـیزدهم، پـاک 42، پاسـاژ فـولاد واسـتیل پایتخت  
بلـوک B اداری، طبقـه 1، واحد 13 کدپسـتی 1387663685 سـرمایه 
شـخصیت حقوقـی 1,000,000 ریـال نقـدی میـزان سـهم الشـرکه هر 
یک از شـرکا آقـای داریـوش میرزائـی به شـماره ملـی 0040745007 
دارنـده 100000 ریال سـهم الشـرکه آقـای محمدرضـا بیات به شـماره 
ملـی 0532399951 دارنـده 900000 ریـال سـهم الشـرکه مدیـران 
آقـای داریـوش میرزائـی بـه شـماره ملـی 0040745007 بـه سـمت 
رئیـس هیـات مدیـره بـه مـدت نامحـدود آقـای محمدرضا بیـات به 
شـماره ملـی 0532399951 بـه سـمت مدیرعامـل به مـدت نامحدود 
و به سـمت عضـو اصلی هیـات مدیـره بـه مـدت نامحـدود دارندگان 
حـق امضـا : کلیـه اوراق و اسـناد بهـادار و تعهـد آور موسسـه از قبیل 
چک   سـفته ، بـروات ، قراردادهـا عقود اسـامی و همچنیـن کلیه نامه 
 هـای عـادی و اداری باامضـاء مدیرعامل همراه بـا مهر موسسـه معتبر
 مـی باشـد. روزنامـه کثیـر الانتشـار آوای اقتصـاد جهـت درج آگهی 
های موسسـه تعییـن گردید. ثبـت موضوع فعالیـت مذکور، بـه منزله 

اخـذ و صـدور پروانـه فعالیت نمی باشـد. 

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور
 اداره ثبت شرکت ها و موسسات غیرتجاری تهران )1505502(

آگهی فقدان سند مالکیت
نظـر بـه اینکـه مجید قشـقائی بـا شـماره ملـی ۰۹۳۹۷۲۴۹۳۶ به اسـتناد 
اوراق استشـهادیه جهـت دریافت سـند مالکیـت المثنی نوبـت دوم به این 
اداره مراجعـه نمـوده و مدعی اسـت سـند مالکیت ششـدانگ پـاک ۱۹۳ 
فرعـی از ۱۴۱ اصلـی بخـش ۹ مشـهد مفقود شـده اسـت بـا بررسـی دفتر 
امـاک، معلـوم شـد مالکیـت نامبـرده در ذیـل دفتـر امـاک الکترونیک 
۱۳۹۸۲۰۳۰۶۲۷۱۰۱۲۵۹۵ ثبـت و سـند مالکیت به شـماره ۵۵۴۵۵۰ سـری 
الـف سـال ۹۸ صـادر گردیـده اسـت. لازم بـه ذکـر اسـت کـه پـاک فوق 
الذکـر دارای یـک فقـره بازداشـت نیز می باشـد دفتـر اماک بیـش از این 
حکایتـی نـدارد. لذا بـه اسـتناد مـاده ۱۲۰ آئیـن نامه قانـون ثبـت، مراتب 
یـک نوبـت آگهـی صـادر و متذکـر مـی گـردد.  هـر کس نسـبت بـه ملک 
مـورد آگهـی معاملـه ای انجـام داده بـا مدعـی وجـود سـند مالکیـت نزد 
خـود اسـت بایسـتی ظـرف مـدت ده روز از تاریخ انتشـار آگهـی اعتراض 
کتبـی خـود را به پیوسـت اصـل سـند مالکیت یـا سـند معامله رسـمی به 
ایـن اداره تسـلیم نمایـد. بدیهـی اسـت در صـورت عـدم وصـول اعتراض 
در مهلـت مقـرر و یـا وصـول اعتـراض بـدون ارائـه سـند مالکیت یا سـند 
رسـمی نسـبت به صدور سـند مالکیـت المثنـی و تسـلیم آن بـه متقاضی 

اقـدام خواهـد شـد. م الف ۳۹۶

بشیر پاشائی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه 5 مشهد

ــمنان در نظــر دارد  ــتان س ــي اس ــهرك هاي صنعت ــركت ش ش
ــرق در  ــه اي اجــراي شــبكه روشــنايي و ب ــي دو مرحل مناقصــه عموم
ــداركات الكترونيكــي  ــق ســامانه ت ــي شــاهرود را از طري شــهرك صنعت
ــت  ــه از درياف ــزاري مناقص ــل برگ ــه مراح ــد. كلي ــزار نماي ــت برگ دول
اســناد مناقصــه تــا ارائــه پيشــنهاد مناقصه گــران و بازگشــايي پاكت هــا 
ــه  ــتاد( ب ــت )س ــداركات الكترونيكــي دول ــامانه ت ــق درگاه س از طري

ــد.  ــد ش ــام خواه آدرس www.setadiran.ir  انج
 مهلــت زمانــي دريافــت اســناد مناقصــه از ســايت: از تاريــخ 

1402/03/03 تــا ســاعت 14:30 تاريــخ 1402/03/10 
ــزار: آدرس: ســمنان   ــه گ ــتگاه مناقص ــاس دس ــات تم  اطلاع
ــتي 35159-83611 و  ــد پس ــوان، ك ــوار ج ــتاندارد، بل ــدان اس مي

تلفــن: 33370723 )023(

فراخوانمناقصهعموميدومرحلهاي

شناسه: 1504566
شركتشهركهايصنعتياستانسمنان)سهاميخاص(
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 تیم اتلتیکو تورکال با حضور بانوی فوتسالیست ایرانی در مرحله پلی آف لیگ دو اسپانیا موفق شد حریف خود را از پیش رو بردارد.
 تیم اتلتیکو تورکال اسپانیا که زهرا لطف آبادی بانوی لژیونر ایرانی را در درون دروازه خود دارد، در مرحله پلی آف لیگ دسته ۲ فوتسال بانوان موفق شد با سیوهای درخشان لطف آبادی در 
دومین دیدار برابر تیم آلماگرو به برتری ۳ بر ۲ برسد.تیم اتلتیکو در صورت پیروزی در دیدار برابر تیم مادرید اسپانیا به لیگ دسته یک صعود می کند.زهرا لطف آبادی در گفت وگو با ایرنا درباره 
دیدار برابر آلماگرو، اظهار داشت: اسپانیا تنها دو سطح از لیگ را دارد و تیم اتلتیکو تورکال در لیگ دسته ۲ بازی می کند و لیگ دسته یک مانند لیگ برتر ایران محسوب می شود. اتلتیکو تیمی 
است که ۲۶ مسابقه دور گروهی مرحله نخست لیگ یک فوتسال اسپانیا را با موفقیت و صدرنشینی پشت سر گذاشت تا راهی دور پلی آف شود.وی افزود: ما در مرحله پلی آف سه بازی داریم 
که دیدار اول را واگذار کردیم و اگر دیدار دوم را می باختیم، حذف می شدیم اما توانستیم آلماگرا را ببریم. هر چند من در نیمه دوم وارد زمین شدم. دیدار پایانی برابر تیم مادرید بسیار سخت 

است و برنده این بازی به عنوان سومین تیم به لیگ دسته یک صعود می کند.

پیروزی اتلتیکو با حضور 
بانوی فوتسالیست ایرانی 
در اسپانیا

   انتخاب اشکان خورشیدی به عنوان 
داور دربی ۱۰۱

با اعلام فدراسیون فوتبال اشکان خورشیدی 
قرار است دربی فینال جام حذفی را قضاوت کند.

 فینال جام حذفی در حالی چهارشنبه غروب 
بین استقلال و پرسپولیس برگزار می شود که با 
اعلام فدراسیون فوتبال، قضاوت این بازی حساس 

را اشکان خورشیدی برعهده دارد.
پــس از چند روز کش و قــوس فراوان برای 
انتخاب داور، بالاخره فدراســیون فوتبال گزینه 

مدنظر خودش را اعلام کرد.

 یک ســتاره غایب بزرگ استقلال در 
فینال جام حذفی مقابل پرسپولیس

مدافع استقلال به دلیل آماده نبودن نمی تواند 
این تیم را در دیدار برابر پرســپولیس در فینال 

جام حذفی همراهی کند.
کوین یامگا به دلیــل آماده نبودن نمی تواند 
استقلال را در دیدار مقابل پرسپولیس در فینال 
جام حذفی همراهی کند. یامگا چند روزی است 
که به تهران بازگشــته اســت، ولی همچنان به 
صورت اختصاصی تمرین می کند و به این ترتیب 

در دیدار پایانی جام حذفی حاضر نخواهد بود.
کادر فنی استقلال بسیار امیدوار بود بتواند از 
این بازیکن در دیدار پایانی فصل فوتبالی امسال 

استفاده کند.

  غول اماراتی به دنبال ستاره استقلال
باشگاه بزرگ اماراتی به دنبال جذب هافبک 

استقلال است.
 سایت »اســپورت« امارات خبر داد باشگاه 
العین برای تقویت خط میانی اش به دنبال جذب 
محمد محبی بازیکن ملی پوش ایرانی استقلال 

تهران است.
محبی به صورت قرضی از سانتاکلارا پرتغال 
به استقلال آمده است. این بازیکن ۲4 ساله ملی 
پوش ایرانی می تواند وینگر راست العین را تقویت 

کند و گزینه خوبی برای تقویت تیم است.
همچنین بازی دربی تهران میان اســتقلال 
و پرســپولیس در فینــال جام حذفــی در روز 
چهارشنبه مورد توجه رسانه اماراتی قرار گرفت 
چون محمد محبی قرار است در این بازی حساس 

به میدان برود.
فرهاد مجیدی ســرمربی ســابق اســتقلال 
روی نیمکــت اتحــاد کلباء امارات قــرار دارد. 
همچنیــن احمــد نوراللهــی بازیکن ســابق 
پرســپولیس در ترکیب شباب الاهلی دبی بازی 
 می کند. این دو لژیونرهای ایران در لیگ امارات 

به شمار می آیند. 

 تبریک قلعه نویی به موفقیت بازیکنان 
لژیونر

سرمربی و اعضای کادر فنی تیم ملی فوتبال به 
بازیکنان لژیونری که امسال به همراه تیم هایشان 

موفق به کسب عنوان شدند، تبریک گفتند.
 به نقل از ســایت فدراســیون فوتبال، امیر 
قلعه نویی و دیگــر اعضای کادر فنی طی پیامی 
خطاب به احسان حاج صفی، کریم انصاری فرد، 
مهــدی طارمــی، علیرضا جهانبخــش، میلاد 
محمدی، ســعید عزت اللهی، صادق محرمی و 
احمد نورالهی لژیونرهای فوتبال ایران که در فصل 
۲٠۲۳-۲٠۲۲ در تیم های باشگاهی خود موفق به 
کسب عنوان فردی یا تیمی شدند تبریک گفتند 
و برای ســایر بازیکنان لژیونر آرزوی موفقیت و 
ســلامتی کردند.در این پیام آمده اســت: »این 
موفقیت ها با دیگر توانایی بالای بازیکنان ایرانی 
را در سطوح عالی فوتبال نشان داد. امید می رود 
با تلاش دو چندان کسب موفقیت های این چنینی 

به نام ایران استمرار یابد.« 

 یحیی به دیدار درویش رفت
ســرمربی تیم فوتبال پرسپولیس نسبت به 
عدم پیگیری مطالبات فصل جاری اعضای تیم 

از مدیرعامل باشگاه گلایه کرد.
 رختکن تیم فوتبال پرســپولیس از وضعیت 
پرداختی های فصل جاری خود ناراضی اســت. 
موضوعی که چندین بار در طول فصل از ســوی 
بازیکنان با تجربه همچون امید عالیشــاه، وحید 
امیــری و علیرضا بیرانوند به گوش رضا درویش 
رســید تا مدیرعامل سرخپوشــان را در جریان 

مشکلات مالی اعضای تیم قرار دهند.
بدهی های قبلی باشگاه پرسپولیس باعث شد 
تا درویش با وجود دریافت وام های قرض الحسنه 
همچنان در پرداخت مطالبات فصل جاری دچار 
مشکل شود. او که چاره ای جز تسویه با حداقل 
۳٠ بازیکن و مربی داخلی و خارجی برای دریافت 
 مجوز حرفه ای نداشــت حالا با مشکل بازیکنان 

فعلی روبروست.
از ســوی دیگر یحیی گل محمدی سرمربی 
پرسپولیس انتظار داشــت به تعهدات بازیکنان 
پس از قهرمانی در لیگ برتر رســیدگی شود اما 
همچنــان میانگین دریافتی بازیکنان حدود ۷٠ 
درصد از قراردادهایشان است که نارضایتی آنها را 
به همراه داشته است. بازیکنان نیز گلایه های خود 
را به گوش سرپرست و سرمربی تیم رسانده اند تا 
یحیی چاره ای جز ورود مستقیم به این موضوع 

نداشته باشد.

 دوست ندارم اعتماد مردم قزوین به من خدشه دار شود
 سرمربی سابق تیم شمس آذر قزوین گفت: چشم انداز من 
برای تیمم مشخص بود و دوست نداشتم اعتماد مردم استان 

قزوین به من خدشه دار شود.
سعید دقیقی در خصوص کناره گیری از هدایت تیم فوتبال 
شمس آذر قزوین که با این مربی توانست به لیگ برتر صعود 
کند، اظهار داشت: ما یک مجموعه ای بودیم که ۱۵ ماه پیش 
در بدترین شــرایط به باشگاه اضافه شدیم. با یک کار تیمی 
متشکل از مالکین که جای تشکر دارد در این شرایط اقتصادی، 
ســرمایه گذاری کردند، در ادامه یک مدیرعامل جوان به نام 
شهاب زندی که فردی فوتسالی بود به ما اضافه شد، در کنار 
او نصرالله خواجه گیری قائم مقام باشگاه، دیگر مدیران فنی و 
کادرفنی و بازیکنان شایسته موفق به صعود به لیگ برتر شدیم.

  با کم ترین بودجه بهترین اتفاق را رقم زدیم
وی ادامه داد: امسال بیشترین آسیب را از ناحیه داوری ها 
دیدیم، در حالی که من برای داوران احترام زیادی قائلم، آن ها 
قشری زحمت کش با کم ترین مزایا هستند و در فوتبال تلاش 
می کنند اما در فوتبال، اشتباه هم دخیل است و هیچ تیمی 
مثل ما در فصلی که گذشت، آسیب ندید. شاید بالغ بر ۸ تا 
۱٠ امتیاز به این صورت از دست ما رفت و کارشناسان داوری 
هم بر این گفته مهر تایید زدند. شاید بالغ بر ۳، 4 داور هم به 
دلیل این اشتباهات، از داوری در بازی های بعدی محروم شدند. 
با همه این اتفاقاتی که می توانســت آسیب بزند، با کمترین 
بودجه برای بازیکنان و کادرفنی، این اتفاق خوب را رقم زدیم.

سرمربی سابق شمس آذر قزوین اضافه کرد: خودم در فضای 

مجازی هم که چند وقت بود در آن فعالیت نداشتم، از مدیرکل 
ورزش و جوانان استان، رییس هیئت  فوتبال و دستگاه های 
اجرایی مانند نماینده ولی فقیه، فرمانده سپاه استان، استاندار، 
شهردار و اعضای شورای شهر و نمایندگاه مجلس تشکر کردم. 
بدون اینکه بخواهیم صعود را زیر سوال ببریم، با حداقل ها کار 
نشدنی را شدنی کردیم اما آدم های کم لطف زیاد هستند. من 
به نوبه خودم تشکر کردم و برای تیم آرزوی موفقیت کردم.

دقیقی عنوان کرد: شرایط لیگ برتر را با لیگ یک متفاوت 
می دانم. شما هر فصلی را که شروع می کنید، یک چشم انداز 
باید داشــته باشید. خودم اگر در تیم بودم، این چشم انداز را 
تثبیت در لیگ برتر و اگر امکان داشت، قرار گرفتن در یک 
جایگاه مناسب می دانستم. این فضا را فراهم ندیدم و ضمن 
تقدیر از زحمات این عزیزان، تصمیم به این گرفتم که به باشگاه 
فرصت بدهم تا نگاهی به دیگر نفرات برای سرمربیگری داشته 
باشد. به دلیل اینکه استانم را دوست دارم، این فرصت را زودتر 
به تیم شهرم دادم تا زمان خوبی برای انتخاب سرمربی جدید 
داشــته باشند. همه کسانی که در این تیم زحمت کشیدند، 

مثل خانواده من هستند. از فرصتی همه که به من دادند تشکر 
می کنم. دوست نداشتم اعتماد مردم قزوین به من خدشه دار 
شود.سرمربی سابق تیم شمس آذر در مورد برخی حرف ها و 
حواشی مبنی بر اینکه نحوه تیم بستن او غیر فنی بوده، اظهار 
داشت: این حرف ها بی پایه و اساس است. نفراتی که گرفتیم 
مثل صادق البوصبیح، علی اصغر عربی، امیرمحمد نسایی، پوریا 
سرآبادانی و کنعان طاهرنژاد سبقه خیلی زیادی نداشتند اما 
الان هر کدام برای خود ستاره هستند. ما نیامدیم اسم های 
بزرگی بگیریم. با همان بودجه ای که باشگاه داشت، خریدهای 
تیم را انجام دادیم. در نقل و انتقالات من و مدیرعامل با یک 
کار شبانه روزی و مدیریت هزینه و زمان این کار بزرگ را رقم 
 زدیم اما متاسفانه برخی افراد مریض هستند و از موفقیت این 

جوان ها ناراحت می شوند.

 همه رکوردها را زدیم
وی افزود: ما همه رکوردها را زدیم. از هر لحاظ حســاب 
کنید زور دیگر تیم ها مثل سایپا، فجرسپاسی و خیبر خرم آباد 
از نظر ساختاری و از هر نظر دیگری از تیم ما بیشتر بود. پس 
مــا آدم های خیلی توانمندی بودیم که این نتایج را گرفتیم. 
اگر این تیم در هر لیگ حرفه ای دیگر در دنیا مانند لیگ های 
اروپایی بود، می نشستند یک کارگروهی تشکیل می دادند که 
تیمی که ۷٠ امتیاز گرفته، ۶۷ گل زده داشته و ۵ هفته زودتر 
به لیگ برتر رفته باشد، به چه شکل این کار را کرده است. بعد 
باید ببینند از کدام استان ایران بوده است. شما یک زمان در 

استانی هستید که ریشه فوتبالی دارد.

 نایب رئیس دوم فدراســیون فوتبال با بیان 
اینکه ۳۵ هزار بلیت برای دربی جام حذفی فروخته 
می شود، گفت: شــرایط مالی فوتبال ساماندهی 

می شود تا درآمد و هزینه باشگاه ها، بالانس شود.
 منصور قنبــرزاده در جمع خبرنگاران درباره 
برگزاری فینال جام حذفی، اظهار داشت: با توجه 
به اینکه این دربی در فاصله کمتری به نســبت 
بازی های لیگ برگزار می شود، سعی کردیم تمام 
ملاحظات از جمله نظم و انضباط حضور تماشاگران 
را در نظر بگیریم.وی افزود: در جلسه امروز مسئولان حضور داشتند و به جمع بندی های خوبی رسیدیم. سازمان 
لیگ در بحث بلیت فروشــی ورودی ندارد. برای این دیدار، میزان و ظرفیت حضور تماشاگران در صلاحیت 
سازمان لیگ نیست و در اختیار ورزشگاه آزادی است. شنیده ام که قرار است ۳۵ هزار بلیت برای بازی فروخته 
شود. اتخاذ تصمیم برای بلیت فروشی نهادهای ذی ربط حضور دارند و مسائل را می سنجند. چیزی که به ما 

ابلاغ شده است، چیزی در حدود ۳۵ هزار بلیت خواهد بود.
قنبرزاده دبرازه تعیین سقف بودجه برای فصل آینده، توضیح داد: در این رابطه شرایط چند سال گذشته 
بررسی شد. مسئله از جایی شروع شد که کمیته صدور مجوز حرفه ای اعلام کرد بیشتر باشگاه ها تراز مالی 
منفی دارند و زیان ده هستند و در نتیجه نتوانستند مجوز حرفه ای بگیرند. با این شرایط لازم شد تمهیداتی 

اندیشیده و درآمد و هزینه ها بالانس شود. در نهایت از نقطه نظرات استفاده و بحث سقف بودجه اعلام شد.
این مقام مسئول در خصوص حضور میهمانان خارجی در دربی، بیان کرد: از مسئولان فدراسیون عمان 
دعوت شده که برای تماشای دربی به ایران بیایند. از کولینا نیز دعوت شده، اما حضورش هنوز قطعی نیست.

نایب رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص شرایط تیم های بدهکار برای حضور در لیگ آتی، گفت: باشگاه هایی 
که بدهی زیادی داشــتند، بدهی  آنها صاف شــد یا نسبت به چند سال قبل کاهش پیدا کرد. سازمان لیگ 
مسئول برگزاری و اجرای مصوبات است. کمیته تعیین وضعیت رای صادر می کند و سازمان لیگ اجرا خواهد 
کرد. ممکن است کمیته تعیین وضعیت فرصتی بدهد یا زمانی را برای پرداخت بدهی ها تعیین کند و به 
سازمان لیگ نیز ابلاغ کند.قنبرزاده درباره ممنوعیت جذب لژیونرها از سوی تیم های لیگ برتری به صورت 
قرضی عنوان کرد: آیین نامه جدید ۳۲ بند دارد و مفصل است. دستورالعمل اولیه به باشگاه ها صادر شده و تا 
الان تغییری نداشته است. هیئت رئیسه سازمان لیگ این آیین نامه را مصوب کرده است، اما فدراسیون فوتبال 
نیز کارگروهی منتخب از نماینده باشگاه ها، تدوین مقررات و کمیته تعیین وضعیت برای نظارت بر آیین نامه 

تشکیل داده است. دستورالعمل به باشگاه ها ابلاغ شده، ولی سقف بودجه ابلاغ نشده است.
وی در واکنش به ادعای یکی از مدیران باشــگاه ها مبنی بر بستن قرارداد ۱۲٠ میلیاردی با بازیکنی در 
لیگ برتر، گفت: این موضوع را شنیدم و خوشحال شدم مدیران عامل لیگ برتری از آیین نامه جدید حمایت 
کرده اند. می بینیم که در سال های اخیر چقدر شکایت شده است. به هیچ وجه، بحث کوتاه کردن سبد فوتبال 
نیست، بلکه در حال ساماندهی هستیم و سه ساعت با مدیران عامل باشگاه ها جلسه داشتیم و خواسته آنها 

نیز ساماندهی بود.

۳۵ هزار بلیت برای دربی فروخته می شود

ورزش 

سعید جمشیدیان    |    باشگاه استقلال با انتشار مصاحبه ای از خسرو حیدری به انتخاب اشکان خورشیدی به عنوان داور بازی با پرسپولیس
 واکنش نشان داد.

 فقط می خواهیم عدالت برقرار شود فقط می خواهیم عدالت برقرار شود
با انتخاب اشکان خورشیدی به عنوان داور بازی دو تیم استقلال و پرسپولیس در فینال جام 
حذفی، باشــگاه اســتقلال که پیش از این خواستار اســتفاده از داور خارجی در این بازی بود با 

مصاحبه خسرو حیدری به تصمیم فدراسیون واکنش نشان داد.
مشروح گفتگوی حیدری که دستیار ایرانی ریکاردو ساپینتو روی نیمکت استقلال محسوب 

می شود به این شرح است:
- اســتقلال با تمرکز و آرامش کامل، تمرینات خود را بــرای فینال حذفی ادامه می دهد. با 
قدرت کامل در این مســابقه حاضر می شــویم و به هیچ چیز به جز موفقیت و اهدای جام به 

هوادارانمان فکر نمی کنیم.
- طبیعی اســت که ما نســبت به اتفاقــات داوری در فصل اخیر معترض باشــیم. دلیلش 
هــم این اســت کــه در این ســال ها و به خصــوص در فصلی که گذشــت، حق اســتقلال 
بابــت اشــتباهات داوری بیشــتر از بقیه تیم ها تضییع شــد. هیچکس منکر این نیســت که 
داوران ایرانی زحمت می کشــند اما اشــتباهات داوری، خیلی به اســتقلال ضربــه زده. فیلم 
 اشــتباهات این فصل هم توســط باشــگاه منتشــر شــد و خود کارشناســان داوری هم در 

تلویزیون اذعان کردند که استقلال بیشتر از همه تیم ها از این بابت آسیب خورده است.
- من اگر پیشنهاد استفاده از داور خارجی را دادم، به این دلیل است که تیم ما و هوادارانمان 
نمی خواهند اشتباهات احتمالی داوری، روی بازی فینال اثرگذار باشد. یکی از دلایل اشتباهات 
داوری هم نبود VAR اســت زیرا این امکان وجود ندارد که یک صحنه شک برانگیز، دوباره چک 
شــود و داور شانس تصمیم درست را از دســت می دهد. امیدوارم هرچه زودتر این امکانات در 
اختیار داوران قرار بگیرد. سخت گیری هایی که امسال برای استقلال بود، بسیار زیاد بود و برای 
من عجیب اســت. هرچقدر برای استقلال ســخت گیری زیاد بود، تیم های دیگری بودند که از 
اشتباهات داوری استفاده کردند، خطای دو متر بیرون محوطه را برایشان پنالتی گرفتند یا محل 
بازی را تغییر دادند. الان هم که تیم داوری معرفی شــده، برای اشکان خورشیدی و همکارانش 

آرزوی موفقیت می کنم و از ایشان فقط عدالت می خواهیم.
- به نظر خودم و همین طور خیلی از کارشناســان، اســتقلال بهترین بازی های لیگ را ارائه 
می دهد. با اینکه در لیگ قهرمان نشدیم، اما بیشتر از همه تیم ها گل زدیم. تراکتور و نساجی را 
پر گل شکست دادیم و با آمادگی کامل در فینال حضور پیدا می کنیم. از هواداران عزیزمان که 
یار دوازدهم ما هستند، درخواست می کنم روز بازی هم با حضور حداکثری در ورزشگاه حامی تیم 
 محبوب خود باشند. بازیکنان و کادر فنی هم قسم شده اند با همه وجود در زمین حاضر باشند و

 هرچه توان دارند، در زمین بگذارند تا هوادارانمان یک شب فراموش نشدنی را تجربه کنند.

قهرمانی سریع ترین مرد ایران در مسابقات فرانسه 
حسن تفتیان در جریان برگزاری رقابت های دوومیدانی تور قاره ای فرانسه در جایگاه نخست رقابت ماده ۱٠٠متر قرار گرفت.

 حسن تفتیان رکورددار ماده ۱٠٠متر  ایران که برای اردوی تدارکاتی در خارج از کشور به سر می برد، دوشنبه )هشتم خرداد( با شرکت در رقابت های بین المللی دوومیدانی تور قاره ای سطح برنزی شهر فورباخ فرانسه موفق شد در جایگاه نخست رقابت ماده 
۱٠٠ متر قرار بگیرد.سریع ترین مرد ایران در دور مقدماتی این رقابت موفق شد حد نصاب ۱٠.۱4 ثانیه را به ثبت برساند و راهی فینال شود. تفتیان در جریان مرحله نهایی با ثبت زمان ۱٠.۱۲ ثانیه در جایگاه نخست قرار گرفت و عنوان قهرمانی را کسب کرد.

تفتیان در رقابت قبلی خود در جریان اردوی آماده سازی در جامائیکا با ثبت حد نصاب ۱٠.۲4 ثانیه در جایگاه نخست قرار گرفت و عنوان قهرمانی را به دست آورد.
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 آیا طلا از منطقه امن 
خارج می شود؟

سم آلتمن دیدگاه خوش بینانه خود را درباره 
آینده هوش مصنوعی به اشتراک گذاشته است.
به نقل از تک کرانچ، ســم آلتمن، مدیرعامل 
شــرکت هوش مصنوعــی OpenAI چند روز 
اخیر را در ســفری به اروپا گذرانده اســت و با 
رئیس دولت ها و جوامع اســتارت آپی ملاقات 
داشته تا در مورد مقررات هوش مصنوعی، چت 
جی پی تــی)ChatGPT( و فراتــر از آن صحبت 
کند. آلتمن در آخرین حضور خود روی صحنه 
در بزرگترین پردیس شــرکت های نوپا موسوم 
به ایســتگاه F در پاریس به سوالات کارآفرینان 
محلی پاسخ داد و نظرات خود را در مورد هوش 

مصنوعی به اشتراک گذاشت.
چند روز قبل آلتمن با امانوئل مکرون دیدار 
کرد. رکســان وارز، مدیر ایســتگاه F ابتدا از او 
در مورد محتوای گفتگو پرســید. همانطور که 
انتظار می رفت، بخش عمده ی بحث حول محور 
مقررات بود. آلتمن گفت: خیلی عالی بود، ما در 
مورد چگونگی ایجاد تعادل بین حفاظت برابر این 
فناوری و اجازه دادن به شــکوفایی آن صحبت 
کردیم.او ســپس توضیح داد که چرا با سرعتی 
زیاد از کشــوری به کشور دیگر سفر می کند. او 
گفت: دلیل انجام این سفر خارج شدن از حباب 

فناوری منطقه ی خلیج)Bay Area( است.
آلتمن ســپس برخــی از دلایل هیجان زده 
بودنش در مورد وضعیت فعلی هوش مصنوعی را 
بیان کرد. به گفته ی او، هوش مصنوعی لحظه ای 
خاص را سپری می کند، زیرا در بسیاری از موارد 
مختلف و نه تنها در یک مورد، بسیار خوب عمل 
می کند. برای مثــال، هوش مصنوعی می تواند 
به طور ویــژه در حوزه آموزش مفید باشــد و 
ما می توانیم در آســتانه ی یک تغییر عمده در 
آموزش در سراســر جهان قرار داشــته باشیم.
او همچنین اشــاره کرد که چگونه جی پی تی و 
سایر مدل های هوش مصنوعی به منظور بهبود 
بهره وری در طیف گســترده ای از مشــاغل، از 
جمله توسعه نرم افزار، مفید بوده اند.سپس بحث 
به سمت مقررات سوق داده شد. چند روز پیش، 
در رویدادی مشابه در دانشگاه کالج لندن، آلتمن 
هشدار داد که فراتر از حد رفتن مقررات اروپایی 
می تواند منجر بــه خروج کامل OpenAI از این 
قاره شود. در حالی که او پیش از این در توییتر 
عقب نشینی کرده بود و گفته بود که »ما هیجان 
زده هستیم که به فعالیت در اینجا ادامه دهیم 
و البته برنامه ای برای ترک آن نداریم«. او مدتی 

را صرف توضیح افکار خود کرد.
آلتمن گفت: ما برای سازگاری برنامه ریزی 
می کنیم، واقعا اروپا را دوست داریم و می خواهیم 
خدمــات خود را در اروپــا ارائه دهیم، اما فقط 
می خواهیم مطمئن شویم که از نظر فنی قادر 
به انجام آن هســتیم.در این جلسه ی پرسش و 
پاسخ، آلتمن به عنوان یک خوش بین رادیکال 
ظاهر شــد و گفت که پیشــرفت های فناورانه 
بزرگی )به ویژه در مورد همجوشــی هسته ای( 
وجود خواهد داشــت که تغییرات آب و هوایی 
را در آینــده نزدیک حل خواهد کرد. به همین 
ترتیب، او از شرکت کنندگان خواست تا سوالات 
سخت از او بپرسند اما همچنان معتقد بود که 
مزایای هوش مصنوعی بسیار بیشتر از جنبه های 

منفی آن است.
آلتمن گفت: بحث بیش از حد بر موارد منفی 
متمرکز شده است و به نظر می رسد با توجه به 
تمامی ارزشی که مردم از این ابزارها این روزها 

دریافت می کنند، تعادل از بین رفته است.
او یــک بار دیگر خواســتار »یک چارچوب 
نظارتی جهانی« مشــابه مقررات هســته ای یا 
بیوتکنولوژی شد و بیان کرد: من فکر می کنم 
مهم اســت که این کار را انجام دهیم. شفافیت 

مقررات چیز خوبی است.
آینده OpenAI چیســت؟ نقشــه راه بسیار 
ســاده اســت. آلتمن می گوید که تیم در حال 
کار بر روی مدل های بهتر، هوشمندتر، ارزان تر، 
سریع تر و توانمندتر هستند.موفقیت OpenAI و 
چت جی پی تی نیز منجر به رقابت بیشتر شده 
است. شرکت ها و آزمایشگاه های هوش مصنوعی 
دیگری نیز روی مدل های زبانی بزرگ و به طور 
کلی هوش مصنوعی مولد کار می کنند. اما آلتمن 
رقابت را چیز خوبی می داند.او گفت: مردم برای 
ساخت مدل های بهتر و با کیفیت تر با یکدیگر 
رقابت می کنند و ایــن تا زمانی که به گونه ای 
رقابت نکنیم که ایمنی به خطر بیفتد، بســیار 
عالی است. اگر برای مدل ها رقابت کنیم در حالی 
که سطح ایمنی را بالا می بریم، خوب است.در 
واقع، قرار نیســت که تنها یک مدل بر همه ی 
آنها حکومت کند. برخی از مدل ها تخصصی تر 
خواهند شــد. برخی از مدل ها در برخی کارها 
بهتر از ســایرین خواهند بود. مدل های زیادی 
در دنیا وجود خواهد داشــت. من فکر می کنم 
مسیری که ما در آن قرار داریم به سوی ایجاد 

یک توانمندسازی اساسی برای فناوری است.

خالق چت جی پی تی در مورد 
آینده هوش مصنوعی 

خوش بین  است

در جلسه پانصد و هفتاد دوم شورای رقابت که در روز 
 S۵ ششم خردادماه برگزار شد، قیمت خودروهای هایما

و S۷ تصویب شد.
 در مصوبه مذکور آمده اســت که: » با عنایت به بند 
۳-۱ ماده ۳ دســتورالعمل شــماره ۵۴۳ شورای رقابت 
مورخ ۱۱ بهمن سال گذشته، قیمت دو خودروی هایما 
S۵ و S۷ )محصولات شــرکت ایران  خودرو( موضوع دو 
نامه ۴۰۱/۱/۳۷۰/م تاریخ ۱۸ اردیبهشت سال جاری و 

۳۰۲۴۸۳ مورخ چهارم خرداد سال جاری سازمان حمایت 
مصرف کنندگان و تولیدکنندگان، پس از مقایسه با شاخص 
رقابت پذیری و بررسی در جلسه شورا با اکثریت آراء قیمت 
خودروهای مذکور تصویب شد.بر این اساس قیمت هایما 
S۷ حدود ۸۶۲ میلیون و ۶۲۸ هزارتومان و قیمت هایما 

S۵ نیز ۸۴۱ میلیون و ۱۰۵ هزار تومان است«.
گفتنی است؛ قیمت سایر خودروهای مونتاژی در روز 

۱۷ اردیبهشت ماه اعلام شده بود.
 شورای رقابت قیمت هایما را 
تصویب کرد

دلار  51.200

یورو 55.890

پوند  64.850

درهم  13.920

لیر  2.530

سکه  تمام  30.200.000

سکه نیم  17.050.000

سکه ربع  11.350.000

سکه یک گرمی  6.450.000

قیمت ارز بازارآزاد  )تومان(

داده های اقتصادی و همچنین پیش بینی افزایش ۲۵ 
واحدی نرخ بهره بر قیمت طلا تاثیر گذاشــت. البته طلا 
از ابتدای سال تاکنون بیش از ۶ درصد رشد داشته است.

 سایت »کیتکو نیوز« در یادداشتی با مروری بر نوسانات 
روزهای اخیر در بازارهای مالی و به خصوص فلزات گرانبها، 

در مورد طلا اینگونه اظهار نظر کرد:
بازار طلا از یک ســو تحت تاثیــر داده های اقتصادی 
خوش بینانه قرار گرفته و از ســوی دیگر، تورم سرسخت 
نیز بر افق پیش روی فلز زرد پرتو افکنده است. گرچه طلا 
سومین کاهش هفتگی خود را ثبت کرده است، اما پس از 
محوشدن انتظارات مبنی بر توقف نرخ، بازارها برای افزایش 
۲۵ واحدی دیگر نرخ بهره در ژوئن موضع دوباره گرفتند.

آنچه مسلم اســت طلا کاهش ۳۵ دلاری در هفته را 
مدنظــر دارد، در حالی که قرارداد آتی طلای کامکس در 
ژوئن گذشته در سطح ۱9۴۵.۸۰ دلار در هر اونس معامله 
شــد. با وجود فروش زیاد، طلا از ابتدای سال تا به امروز، 
همچنان در منطقه ی امن خود قرار دارد و چه بسا که بیش 

از ۶ درصد افزایش را نیز به ثبت رسانده است.
بــارت ملک، رئیس اســتراتژی کالای جهانی تی دی 
سکیوریتز )TD Securities( با بیان اینکه »داده های کلان، 
محرک اصلی افزایش طلا در پایان هفته بوده اســت« به 
کیتکو نیوز گفت: »تعداد کالاهای بادوام، مخارج شخصی 
و حرکت های تورمی PCE همگی فراتر از حد انتظار بودند. 
داده ها حاکی از آن اســت که تورم نه تنها کاهش نیافته، 
بلکه معیار تورم ترجیحی فدرال رزرو - شاخص اصلی قیمت 

PCE - نیز در آوریل به 4.7 درصد رسیده است.«
بازار در حال حاضر تورم نزدیک به ۵ درصد را احتمال 
می دهد که در سایه ی آن، توجیه توقف نرخ در ژوئن برای 
فدرال رزرو دشوار خواهد بود. اورت میلمن، کارشناس فلزات 
گرانبهــا در گفتگوی خود با کیتکونیوز، آخرین انتظارات 
بازار را احتمال افزایش ۶۰ درصدی در نشســت ۱۳ الی 

۱۴ ژوئن عنوان کرد.

  افزایش نرخ بهره
میلمن با تأکید بر اینکه »تغییرات سریع در انتظارات، 
نوسانات بیشتری را به همراه دارد« خاطرنشان کرد: »این 
یک تغییر بزرگ نسبت به برآوردهای قبلی است. سرعتی 
کــه این نوع قیمت گذاری مجدد تحت آن اتفاق می افتد، 

توجه بازار طلا را به خود جلب می کند.«
از سوی دیگر، دلار آمریکا عملکرد خوبی داشته است و 

طلا نیز با حرکت نزولی به این عملکرد پاسخ داد.
ملک همچنین بر این باور است که قیمت گذاری بازار 
تاحدی اشتباه است و قیمت طلا ممکن است در بیشتر سه 
ماهه ی دوم و احتمالاً در اوایل سه ماهه ی سوم کاهش یابد. 
میلمن ســطح حمایت بعدی طــلا را ۱9۴۰ دلار در 
هر اونس مطرح کرد که در زیر آن، ســرمایه گذاران باید 
رقــم ۱9۱۵ و ۱9۰۰ دلار را رصد کنند. ناگفته نماند که 
تحلیلگران کاهش قیمت به ۱9۰۰ دلار را نیز رد نمی کنند. 
و اما بنا به گفته ی فرانک چولی، استراتژیست ارشد بازار 
آرجیو فیوچرز به کیتکو نیوز، با وجود اینکه این فلز گرانبها 
از زمــان ثبت رکورد در چند هفته ی پیش، بیش از ۱۲۵ 
دلار کاهش یافته است، فراخوانی یک دره ی قیمت برای 

طلا خیلی زود است.
چولی همچنین به افزایش نرخ در ماه ژوئن و احتمالأ در 
جولای اشاره کرد که بازار بیانگوی آن است و خاطرنشان 

کرد که این موضوع اصلا دلخواه طلا نیست. 
با تمام این ها، چنانچه فدرال رزرو موفق شود تورم را به 
صفر برساند، بانک مرکزی احتمالاً تا قبل از نشست ژوئن 
نوسانات زیادی نخواهد داشت. میلمن همچنین به تراژدی 
بحث سقف بدهی اشاره، و آن را تنها موضوعی عنوان کرد 
که باید به دقت رصد شود، چرا که هر گونه کاهش رتبه ی 
اعتباری ایالات متحده باعث سرازیری جریان های امن به 

سوی طلا می شود.

  جریان های امن به سمت طلا
در عین حال، مذاکرات برای افزایش سقف بدهی ۳۱.۴ 
تریلیون دلاری دولت آمریکا قبل از اول ژوئن با موانعی در 
روز جمعه مواجه شد. البته پیش از این، مذاکره کنندگان 
دموکرات و جمهوری خواه در حال نزدیک شدن به توافقی 
برای برداشتن ســقف بدهی به مدت دو سال و در عین 
حال محدود کــردن برخی هزینه ها بودنــد.و در نهایت، 
داده های کلیدی هفته ی آینده که باید در مرکز توجه قرار 
گیرد عبارتند از: شاخص اعتماد مصرف کننده CB ایالات 
متحده )روز سه شنبه(، فرصت های شغلی)چهارشنبه(، آمار 
مطالبات بیکاری، اشتغال غیرکشاورزی ADP و PMI تولید 
ISM ایالات متحده )روز پنج شــنبه( و حقوق و دستمزد 

غیرکشاورزی ایالات متحده)روز جمعه(.

وانت پیکاپ کیا با شاسی فریم نردبانی 
 در سال 202۵ 

سریع ترین جت جنگنده
 اف1۵-ئی استرایک ایگل

برخی نمایندگی های کیا ادعا می کنند این برند کره ای در 
سال ۲۰۲۵ یک وانت پیکاپ جدید با شاسی فریم نردبانی و 

پیشرانه ای دیزلی تولید خواهد کرد.
ســبد محصولات کیا در طول این ســال ها گســترش 
قابل توجهی داشته و تقریباً تمامی کلاس های خودرویی را 
گســترش داده اما یک وانت پیکاپ همچنان حلقه مفقوده 

این برند محسوب می شود. 
اســتقبال قابل توجهــی از وانت ها به عمــل می آید و 
هیوندای نیز با ســانتاکروز به دنبال جلب نظر مشــتریان 
 اســت اما فعلًا کیا فاقد چنیــن خودرویی بوده هرچند در

 ســال های نه چندان دور یعنی ســال ۱9۸۰ شاهد عرضه 
خودرویی با نام بونگو در برخی بازارها بوده ایم.

 چهارمین نســل این خودرو نیز کاملًا سالخورده به نظر 
می رسد و از سال ۲۰۰۵ عرضه  شده است.

عدم عرضه یک وانت پیکاپ توانمند در بازارهای جهانی 
کمی عجیب به نظر می رسد زیرا شاسی بلند بدنه روی فریم 

موهاوی از سال ۲۰۰۸ در بازار بوده است.
 البتــه کیا به دنبال رفع چنین نقیصه ای اســت و وانت 
پیکاپ جدیــدی را تولید خواهد کرد. بنا به گزارش برخی 
رسانه ها، نمایندگی های کیا در استرالیا اظهار داشته اند وانت 
جدید خودروســاز موردبحث در سال ۲۰۲۵ راهی بازار این 
 TK کشور خواهد شد. ظاهراً جدیدترین محصول کیا با کد
شناخته می شود و قبلًا وارد فاز توسعه و تست شده است.

ظاهراً کیا ســنگ محک خــود را خودروهایی همچون 
فــورد رنجــر و تویوتا هایلوکــس قــرار داده هرچند باید 
 خاطرنشان ســاخت کره ای ها قبلًا اظهار داشته اند دو وانت

 پیکاپ برقی را تا سال ۲۰۲۷ عرضه خواهند کرد. 
یکی از این خودروها پلتفرمی مخصوص خواهد داشــت 
درحالی که از دیگری به عنوان محصولی اســتراتژیک برای 

بازارهای نوظهور نام برده شده است. 
وانت پیکاپ دوم کیا احتمالاً همانی است که نمایندگی ها 
بــه آن اشــاره کرده اند و احتمالاً معمــاری آن به گونه ای 

مهندسی خواهد شــد که بتواند پیشرانه های درون سوز را 
نیز در خود جای دهد.رسانه های استرالیایی مدعی شده اند 
خودروی موردبحث از طراحی بدنه روی فریم جدید استفاده 
خواهد کرد و به پیشرانه ای دیزلی مجهز خواهد شد تا بتواند 
به ظرفیت بارگیری و بکسل مدنظر شرکت دست یابد. گفته 
می شود فرایند توســعه این محصول جدید از سال ۲۰۲۰ 
شروع شده و شاخه استرالیایی کیا در حال کمک به تولید 
این وانت چهار درب اســت. همان طور که اشاره شد وانت 
جدید کره ای ها در سال ۲۰۲۵ راهی بازار استرالیا خواهد شد 

هرچند احتمال معرفی آن در سال آینده بالاست. 
تاکنون برخی تصاویر جاسوسی با استتار سنگین از این 
خودرو منتشر شده اند، خودرویی که برخی عناصر طراحی 
موهاوی را با خود به همراه داشــته اســت. کیا در پاسخ به 
رسانه ها گفته است:کیا در حال حاضر مشغول توسعه وانت 
پیکاپی است که توانایی های بالایی خواهد داشت. جزئیات 

بیشتر دراین باره طی هفته های آینده منتشر خواهند شد.

 از زمان ظهور پیشــرانه جت در ســال ۱9۴۰، ایده ساخت هواپیمایی که با بیشینه سرعت 
ممکن پرواز کنند همواره مورد توجه طراحان در سراســر جهان بوده اســت. ما با دو مورد از 

سریع ترین هواپیماهایی که تاکنون ساخته شده اند یعنی اکس-۱۵ و اس آر-۷۱ 
بلک برد )پرنده سیاه( آشنا هستیم.

اما زمانی که صحبت از جت های جنگنده به میان می آید، 
رسیدن به سرعت بیش از سه ماخ دشوار است زیرا در 

توسعه چنین هواپیمایی معادلات بسیاری فراتر از 
فقط سرعت مطرح می شوند.

در طول ســال ها، آمریکا جت های جنگنده 
بســیاری را ســاخته اســت. از نمونه هایی مانند 

اف-۱۰۴ اســتارفایتر که “موشــکی بــا یک مرد در 
آن” لقــب گرفته بــود، تا مــوارد جدیدتر 

البته  و  ماننــد اف/ای-۱۸ هورنــت 
جدیدترین و پیشرفته ترین جنگنده 
هــای آمریکا یعنــی اف-۲۲ رپتور و 

اف-۳۵ لایتنینگ ۲ از آن جمله اند.
اما سریع ترین جت جنگنده نیروی هوایی آمریکا کدام 

است؟ پاسخ هیچ کدام از موارد بالا نیست. مک دانل داگلاس/
 McDonnell Douglas/Boeing( بوئینگ اف-15ئی استرایک ایگل

15E Strike Eagle-F( سریع ترین جت جنگنده ارتش آمریکا محسوب 
می شود که همچنان در حال خدمت است. این جت جنگنده که بر اساس 

مدل اصلی اف-۱۵ ایگل شکل گرفته است، نخستین پرواز خود را در دسامبر 
۱9۸۶ انجــام داد و امروز به عنوان یکی از جت های جنگنده و رهگیر چند منظوره در 

خدمت ارتش آمریکا قرار دارد.

  دانستنی هایی درباره اف-15 استرایک ایگل
جت جنگنده اف-۱۵ ایگل برای جایگزینی هواپیمای مک دانل داگلاس اف-۴ فانتوم ۲ که 
در زمان خود پرنده ای توانمند بود، توسعه یافت. با آغاز خدمت، اف-۱۵ خیلی زود خود را به 
عنوان هواپیمایی بسیار توانمند ثابت کرد و و حداقل تا سال ۲۰۰۷، موفقیت در ۱۰۰ نبرد هوایی 
بدون از دست رفتن حتی یک هواپیما در نبرد هوا به هوا را تجربه کرد. به رغم موفقیت اف-۱۵ 
ایگل، مک دانل داگلاس بی سر و صدا پروژه تکامل این هواپیما را در دهه ۱9۸۰ دنبال می کرد.

نخستین پرواز مدل اولیه تی اف-۱۵ای در ژوییه ۱9۸۰ انجام شد. ساخت نخستین هواپیماهای 
واقعی اف-۱۵ئی در ژوییه ۱9۸۵ آغاز و نخســتین پرواز این هواپیما در یازدهم دسامبر ۱9۸۶ 
انجام شد. این هواپیما طی نخستین پرواز ۷۵ دقیقه ای خود به بیشینه سرعت ۰.9 ماخ رسید.

جت جنگنده اف-۱۵ئی استرایک ایگل از دو پیشرانه پرت اند ویتنی اف۱۰۰-پی دبلیو-۲۲۰ 

توربوفن با پس سوز نیرو می گیرد. این هواپیما می تواند در ارتفاع بالا به بیشینه سرعت بیش 
از ۲.۵ ماخ )۲۶۵۶ کیلومتر بر ساعت( دست یابد.

  اف-15ئی استرایک ایگل، پرنده ای توانمند
اف-۱۵ئی نه تنها همچنان جت جنگنده ای توانمند در 
نبردهای هوایی محســوب می شود، بلکه توانایی حضور 
در ماموریــت های نفوذ و حمله عمیق را نیز دارد که 
اف-۱۵ اصلی فاقد این ویژگی بود. به رغم تغییرات 
ماموریت، بدنه اف-۱۵ به اندازه کافی تطبیق پذیر 
بود تا به راحتی با نیازهای اف-۱۵ئی سازگار شود.

اف-۱۵ئی همچنان دارای یک صندلی عقب 
برای حضور افسر سامانه های تسلیحاتی بود و 
به سامانه جنگ الکترونیک 
تاکتیکی مجهز شد. با سامانه 
تسلیحاتی  و  اویونیک  های 
اف-۱۵ئی  شــده،  بروزرسانی 
خیلی زود و در سال ۱9۸۸ 

به واحدهای نیروی هوایی آمریکا تحویل داده شد.
خیلی طول نکشید تا اف-۱۵ئی استرایک ایگل حضور 
در میدان نبرد را تجربه کند و این جت جنگنده برای مقابله 
با تهاجم عراق به کویت در سال ۱99۰ به کار گرفته شد. از این 
جت جنگنده در عملیات ســپر صحرا استفاده شد. سپس، جت های 
جنگنده اف-۱۵ئی در عملیات توفان صحرا به کار گرفته شدند.پس از مقابله 
با عراق، طی دهه ۱99۰ از جت های جنگنده اف-۱۵ئی استرایک ایگل در ترکیه و در عملیات 
دیده بان جنوب و دیده بان شــمال اســتفاده شد. همچنین، از این هواپیما در جنگ افغانستان، 
عملیات آزادی عراق و استقرار در پایگاه نیروی هوایی پادشاهی لیکن هیث بریتانیا استفاده شد.

  آینده جت های جنگنده اف-15ئی استرایک ایگل
به رغم معرفی جت های جنگنده نسل پنجم مانند اف-۳۵ لایتنینگ ۲، به نظر نمی رسد که 
هواپیما اف-۱۵ئی استرایک ایگل در آینده نزدیک از خدمت بازنشسته شود. نسخه های جدید 
این هواپیما معرفی شــده اند که جدیدترین نمونه اف-۱۵ئی اکس ایگل ۲ نام دارد و استرایک 

ایگل اصلی را به سطحی جدید ارتقا می دهد.
اف-۱۵ئی استرایک ایگل خدمات موفقی در سراسر جهان داشته است و گرچه از نخستین 
پرواز آن ۳۵ ســال می گذرد، اما این هواپیما همچنان از شانس بالایی برای خدمت بلند مدت 

برخوردار است.

ن  
وما

  ت
ون
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 کاهش قیمت این خودرو پرطرفدار
قیمــت تارا اتوماتیک مدل ۱۴۰۲ در بازار با کاهش ۵ میلیونی ۸9۰ میلیون 
تومان شــد.قیمت تارا اتوماتیک مدل ۱۴۰۲ در بازار با کاهش ۵ میلیونی ۸9۰ 
میلیون تومان شد قیمت مدل ۱۴۰۱ این نیز به ۸۵۵ میلیون تومان کاهش پیدا 
کرده اســت همچنین قیمت تارا دنده ای مدل ۱۴۰۲ در بازار با افت ۵ میلیون 
تومانی ۷۱۰ میلیون شــده اســت و تارا دنده ای مــدل ۱۴۰۲ در بازار به ۶9۵ 

میلیون رسید.   
۸۵۵.۰۰۰.۰۰۰ صفر   اتوماتیک ۱۴۰۱ 
۸۶۵.۰۰۰.۰۰۰ صفر   ۱۴۰۰ اتوماتیک 
۷۱۰.۰۰۰.۰۰۰ صفر   ۱۴۰۲ دنده ای 
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